
رانندگانى كه تربيت نشده اند!
حالا  تا  نمى دانم  راد:  مصطفى حسينى  سيد   
بزرگراه  يك  در  كه  افتاده  اتفاق  هم  شما  براى 
شهرى و در حالى كه حداكثر سرعت قانونى مثلاً 
80كيلومتر در ساعت را داريد و از سويى، بزرگراه 
شلوغ است و هم جلوتر از شما و هم در خط كنارى 

شما، خودروها پشت 
سر هم قطار شده اند، 
يك شيرِ پاك خورده 
پيدا شود و پشت سر 
شما دايم بوق بزند و 
چراغ بدهد و سپر به 
سپر نزديك شود كه 
راه را برايش باز كنيد 

يا نه؟ بعيد مى دانم براى شما اين اتفاق رخ نداده 
باشد چرا كه از اين شير پاك خورده ها متأسفانه 

زياد داريم!
طرف مى بيند كه راه شــلوغ است و اگر خودروى 
جلويى كنار برود و راه را براى حضرت ايشــان باز 
كند ده ها خودروى ديگر هم جلوتر هستند، اما باز 
هــم اصرار مى كند كه همه يكى يكى كنار بروند و 
راه را براى حضرت مســتطاب كه «عجله» دارند باز 
كننــد. انگار وقت بقيه مردم ارزشــى ندارد و تنها 
وقت ايشان است كه ارزشمند است و زودتر بايد به 
كارش برســد و يا اصلاً مهم نيست كه با دستپاچه 
كــردن راننده جلويى و ترســاندن او بــراى كنار 
رفتن، موجب يك تصادف خطرناك و حتى جانى 
در بزرگراه مى شــود؛ تصادفى كه نمونه هاى آن را 
زياد ديده ايم. چرا؟ چون يك شهروند بى فرهنگ و 
تربيت نشده كه گاه متأسفانه پشت فرمان خودروى 
ســنگين مانند كاميون يا كاميونت يا مثلاً «نيسان 
آبى» نشسته، نمى داند كه ديگران هم حق دارند از 
بزرگراه استفاده كنند و او هم بايد در صف خودروها 

مانند ديگران و با رعايت قانون حركت كند.
اين رانندهِ تربيت نشــده، پشــت فرمان كاميون يا 
گاهى نيســان آبــى يا حتى يك ســوارى پرايد با 
ســرعت 100كيلومتر در بزرگراه شــهرى، لايى
 مى  كشــد يا همه خودروها را در لاين سرعت درو 
مى كند و باعث خطر جانى براى مردم مى شــود و 
اگر كســى راه را برايش باز نكند با بوق و فحش و 
ناسزا و نزديك شدن سپر به سپرش، اعتراضش را 

نشان مى دهد.
مى گويند كــه فرهنگ و اخــلاق رانندگى، نمونه 
كاملى از فرهنگ و اخلاق خانوادگى افراد اســت، 
پس در رانندگى، بيشــتر مراقب باشــيم و اخلاق، 

ادب و فرهنگ شهروندى را رعايت كنيم.

خواب مطلوب با داشتن «هدف» در زندگى!
 ترجمه/ مريم سادات كاظمى: مديتيشن، دمنوش، آروماتراپى، 
باشيد كه براى خواب آرام  افرادى  و... شايد شما هم جزء  مطالعه 

مختلفى  روش هاى  شب، 
اما  باشيد  كرده  امتحان  را 
نتايج مطالعات جديد نشان 
مانند  چيز  هيچ  مى دهد 
زندگى  در  هدف  داشتن 
نمى تواند به خواب مطلوب 

و آرام كمك كند.
تأييد  براى  پژوهشــگران 
اين راه حل ضد بى خوابى 

جالب، از 825 سالمند 60 تا 100 سال كه بيشتر آن ها از اختلالات 
خواب مانند سندروم پاى بيقرار يا وقفه تنفسى خواب رنج مى بردند، 
خواســتند تا به پرسش هايى در مورد كيفيت خواب، علايق و اهداف 

زندگى پاسخ دهند. 
سندروم بيمارى پاى بيقرار؛ نوعى اختلال خواب است كه در آن، فرد 
مبتلا دچار احســاس ناخوشايند در پاها مى شــود و آن را به صورت 
احساس گزگز، مورمور، ســوزش، درد و كشش و يا حركت حشرات 
روى پوست توصيف مى كند و بيمار براى كاهش حس ناچار است پاى 

خود را تكان دهد و يا بكشد.
پس از بررسى پرسشنامه ها، مشخص شد احتمال بروز وقفه تنفسى 
خواب و سندروم پاى بيقرار در افرادى كه زندگى براى آن ها مفهومى 
حقيقى دارد63 و 52 درصد كمتر از ديگران اســت. در واقع، داشتن 

هدف در زندگى موجب بهبود كيفيت خواب مى شود.  
به عقيده دانشــمندان اين نتيجه بسيار مطلوب اســت؛ زيرا روش 
جايگزين داروهاى خــواب آور خواهد بود. كمك به افراد براى ايجاد 
طرح و هدف هاى مطلوب در زندگى مى تواند تكنيك مؤثر غيردارويى 
بــراى بهبود خواب بخصوص در افرادى كه از بى خوابى رنج مى برند، 
باشد. بر اساس مقياس هاى جهانى، بين 7 تا 10ميليون نفر در ايران 
دچار مشكل بى خوابى هستند و بايد دانست كه اين اختلال در زنان، 
نزديك به 1/5 برابر مردان اســت. بى خوابى موجب كاهش كيفيت 
زندگى و مشكلات ديگر در زندگى افراد مى شود و حالا ثابت شده كه 
داشــتن «هدف» در زندگى، يكى از راه هاى مؤثر مقابله با اين اختلال 

است.

راهنمايى و رانندگى

سلامت كلينيك 

بازار فناورى فضاى مجازى

ايســنا:  بزرگترين تلويزيون LED دنيا بــا كيفيت نمايش 4K موســوم به 
«Super S» با 408 اينچ قطر كه قرار اســت جايگزيــن پروژكتورها و پرده هاى 
سينما شود، رونمايى شد. به گزارش ديلى ميل، اين تلويزيون 408 اينچى با توانايى 
پخش بالاترين كيفيت، بزرگترين تلويزيون حال حاضر دنياست. ميزان روشنايى 
اين تلويزيون نزديك به 10 برابر بيشتر از پروژكتورهاى سينماست. اولين نمونه اين 
 (HDR) با محدوده ديناميكى بالا LED تلويزيون كه نخستين صفحه نمايش
با قابليت استفاده در سالن هاى سينما مى باشد، در ســينما لاته(lotte) واقع در 
برج جهانى كره جنوبى نصب شده اســت. به گفته مسئولان شركت سامسونگ؛
 «Super S» مى تواند تجربه تصويرى بهترى براى علاقه مندان به سينما فراهم 

سازد. آقاى كيم مدير بازاريابى نمايشگرهاى سامسونگ مى گويد: از طريق رنگ هاى واضح تر و دقيق تر، صدايى ممتاز و ارائه فوق العاده همه 
اين ها، صفحه نمايش سينمايى ما باعث مى شود بينندگان احساس كنند كه بخشى از تصوير هستند.

تحول در صنعت سينما با تلويزيون 408 اينچى
 

مهر: معاون دادستان كل كشور از فعاليت 8هزار كانال مجرمانه در كشور خبر داد و 
گفت: وزير ارتباطات به مدير تلگرام نامه ارسال كرده است اما آن ها طبق تعريف خود، 

اقدام به فيلتر مى كنند. 
عبدالصمد خرم آبادى در پاســخ به اين ســؤال كه چرا هنوز برخى كانال هاى 
تلگرامى كه اقدام به انتشار مطالب عليه امنيت ملى كشور، ارزش ها و مقدسات 
اسلامى مى كنند، فيلتر نشده و به فعاليت مجرمانه خود ادامه مى دهند و اين كه 
آيا ايران توانايى انسداد اين كانال ها و جلوگيرى از فعاليت آن ها را ندارد، گفت: 
تاكنون حدود 8 هــزار كانال تلگرامى مجرمانه كه عليه امنيت كشــور و نظام 
جمهورى اسلامى ايران و عليه مقدســات و هويت ملى، دينى و فرهنگى مردم 

مشغول فعاليت هستند شناسايى شده و فهرست اين كانال ها، بارها - بيش از 40بار - با دستور قضايى براى فيلتر شدن براى وزارت 
ارتباطات ارسال شده ولى تاكنون فيلتر نشده اند.

فعاليت 8هزار كانال مجرمانه در كشور 

 زندگــى/ رهــا واعظــى 
«فيلترينگ» موضوعى اســت كه 
روند آن در كشور ما از اواخر دهه 
هفتاد آغاز شــد و در سال 80 با تبديل شدن به 

قانون، به صورت رسمى به كار خود شدت داد.
روند فيلترينگ نه تنهــا در ايران، بلكه در همه 
كشــورهاى دنيا وجود دارد و افــزون بر اين كه 
ممكن اســت يك مبحث اجتماعى به حســاب 
بيايد، در واقع در همه كشورها موضوعى امنيتى 

به حساب مى آيد.
فيلترينگ در دنيا شكل ها و انواع مختلفى دارد و 
به نظر مى رسد اين روزها با وجود شدت گرفتن 
حملات سايبرى، توجه بيشترى به نحوه مديريت 
آن در همه دنيا شــده است.در كنار فيلترينگ، 
موضوع راه اندازى شــبكه ملى اطلاعات و بومى 
سازى ســرويس هاى مختلف نيز وجود دارد كه 
با وجود تهديدهاى سايبرى فعلى بر روى فضاى 
مجازى كشــور، اگر با ديد امنيتــى بدان توجه 
شود، موضوعى مهم و حياتى به شمار مى آيد. از 
جمله مزاياى فيلترينگ آن است كه اولاً مانعى 
براى انتشار اطلاعات نادرست و بى پايه و اساس 
مى شــود و ثانياً مانعى براى نفوذ آســيب هاى 

سايبرى به حساب مى آيد.

  چگونگى فيلترينگ در دنيا 
اينترنت در كشــورهاى مختلف به دليل مسائل 
سياســى، اجتماعى، امنيتى و يا اخلاقى فيلتر 

مى شود.
در حال حاضر علاوه بر كشور ايران، كشورهايى 
از جمله چين، بلاروس، ميانمار، كوبا، مصر، كره 
شمالى، عربستان، تونس، تركمنستان، ازبكستان و 
ويتنام، برنامه فيلترينگ را با قدرت بالا و براساس 
قوانين، شرايط و ضوابط كشور خود اجرا مى كنند.
همچنين كشورهاى روسيه و استراليا نيز بشدت 

در زمينه فيلترينگ صفحاتى كه از نظر اخلاقى 
مشكل دارند، فعاليت مى كنند، تا جايى كه حتى 
در سيستم پليس خود، زيرشاخه اى براى نظارت 
بر سايت ها ايجاد كرده اند. در كشور چين نيز كه 
يكــى از بزرگ ترين فيلتركنندگان اينترنت دنيا 
به حســاب مى آيد، تمامى كانال هاى آموزشــى 
آمريكايــى، اخبــار خارجى، وبگاه هــاى دولتى 
خارجى از جمله آمريكا، انگليس و اســراييل و 
همچنين سرويس هاى ســرگرمى آنلاين مانند 

سرويس هاى ياهو بشدت فيلتر شده اند.

  در آمريكا هم فيلترينگ وجود دارد 
در كشــور آمريــكا نيز، هر چند ممكن اســت 
فيلترينگ رونــدى همچون كشــورهاى ديگر 
نداشته باشــد، اما پس از حوادث 11 سپتامبر، 
شنود، كنترل و نظارت بر تبادل داده هاى آنلاين 
كاربران به صورت قانونى به اجرا درآمد و اين امر 
سبب اعتراضات زيادى شــد كه هنوز هم ادامه 
دارد. در حال حاضــر، پليس آمريكا حتى براى 
تحقيقات غيررسمى خود نيز از اطلاعات كاربران 

آنلاين بدون اجازه آن ها استفاده مى كند.
البتــه در كنار اين موضــوع، برخى از ايالت هاى 
آمريــكا، داراى قوانين مشــخصى در خصوص 
فيلترينگ محتواى اينترنتى هستند و به تناسب 

اين قوانين به فيلترينگ اينترنت اقدام مى كنند.

  دستكارى موتور جستجوى گوگل 
فرانســه يكى از مهم ترين و گردشگرپذيرترين 
كشــورهاى اروپايى اســت كه نتايج موتورهاى 
جست وجوى اينترنتى از جمله گوگل را دستكارى 
و بومى ســازى كرده اســت. در فرانسه پس از 
تصويــب قانون LSQ در ســال 2001، تمامى 
شــركت هاى ارائه دهنده اينترنت موظف شدند 
فعاليت هاى اينترنتى و پيام هاى پست الكترونيك 
مشتريان خود را حداقل به مدت يك سال ذخيره 

و نگهدارى كنند.
فرانسه حدود 22 ميليون كاربر اينترنتى دارد و 
به همين دليل يكى از آنلاين ترين كشورهاى دنيا 
نسبت به جمعيتش محســوب مى شود. قوانين 
اينترنتى در اين كشــور، شــامل قوانين تجارت 

الكترونيــك و رعايت حريم شــخصى و جرايم 
رايانه اى و بيشتر مربوط به مسائل امنيت ملى و 
آسيب هاى اقتصادى است. همچنين فيلترينگ 
در مدارس فرانسه با بستن  اى پى هاى مختلف به 

طور جدى و شديد اعمال مى شود.

  فيلترينگ در انگليس، ايتاليا و آلمان 
كشــور انگليس دومين كشــور مهم اروپايى در 
زمينه فيلترينگ اســت. از آنجا كه اين كشــور 
مهاجران زيادى از ســاير كشورهاى جهان دارد، 
عمده نظارت و فيلترينگ در زمينه نژادپرستى و 

مسائل تروريستى به اجرا درمى آيد.
در ايتاليا نيز فيلترينگ و سانسور محتواى اينترنت 
بسيار رايج است. اين محدودسازى از دسترسى 
عموم مردم به محتواى تارنماهاى خاص و حتى 

برخى شبكه هاى تلويزيونى جلوگيرى مى كند.
و در نهايت در كشور آلمان كه كشورى تكنولوژيك 
و پيشرفته به حساب مى آيد، فيلترينگ براساس 
قانــون فدرال صــورت مى گيــرد و در مواردى 
خاص، دادگاه هاى اين كشور براى مسدود شدن 
برخــى تارنماها رأى صادر مى كننــد. در آلمان 
مسدودسازى محتواى سياسى رواج زيادى دارد. 
به طور مثال جست و جوى كليد واژه ها و عبارت 
هايى كه به نفى هولوكاست مربوط مى شوند، در 

اينترنت آلمان مسدود هستند.
با وجود چنين شرايطى در تمام كشورهاى دنيا، 
فيلترينگ همواره موافقان و مخالفانى داشــته 
و اظهــارات مختلفــى در اين زمينــه از جانب 
كارشناسان اينترنتى مطرح شــده است، اما در 
نهايت بيشتر كارشناسان معتقدند كه فيلترينگ 
امرى ضرورى و جدايى ناپذير از اينترنت اســت 
و براى امنيت و آرامــش كاربران نيز مفيد واقع 
مى شود، پس بهتر است از زاويه ديد بزرگترى به 

فيلترينگ نگاه كنيم.

زشت و زيباى «فيلترينگ» در كشورهاى مختلف

دنيا به فضاى اينترنت «اعتماد» ندارد!

تحليل كارشناسان از 
حاشيه هاى يك اتفاق 
در گفت وگو با قدس

صورت مسئله 
« آتنا » را 
پاك نكنيم
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تكواندوى ايران آدم هاى بزرگ مى خواهد

ساعى: بدهى پولادگر را مى دهم تا برود

3000737274
سامانـه پيامكى 
صفحه زنـدگى

انتقاد  ها، پيشنهاد  ها و 
ايد  ه هاى خود   را از طريق  

اين پيامك  به صفحه 
زندگى ارسال فرماييد  .
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فرهنگ

فارس: مشـــاور عالی 
رئیـــس ســــازمان 
ســـنجش آمــوزش 
کشور گفت: متقاضیان 
رشــته های تحصیلی 
دارای شــرایط خاص 
َـــی هنر  گروه آزمایش
آزمــون سراســری ســال 96 در روز 12 مردادماه 
می توانند در آزمون عملی شــرکت کنند. حسین 
توکلی گفت: مهلت اعــلام علاقه مندی متقاضیان 
رشــته های تحصیلی دارای شــرایط خاص گروه  
آزمایشی هنر آزمون سراسری سال 96 که در جلسه 
آزمون سراسری در روز 15 تیرماه حاضر بودند، 22 
تیرماه پایان یافت که براساس آمار گزارش شده اولیه، 
تعــداد 18هزار و 950 داوطلب برای انتخاب یک یا 
دو مجموعه از 12 مجموعه رشته های دارای شرایط 

خاص گروه آزمایشی هنر اقدام کردند.

آزمون عملی هنر، 12 مرداد 
رئیـــــس  ایبنــا: 
مطالعـات  پژوهشکده 
فرهنگی و اجتــماعی 
وزارت علـــوم با بیان 
این که سـه هزار و 630 
اثر به دبیرخانه نهمین 
جشــنواره بین المللی 
فارابی ارســال شــده، گفت: هــزار و 870 کتاب، 
772 پایان نامه، 511 رســاله دکتری و 457 طرح 
اختتام یافته پژوهشــی دریافت شده است. حسین 
میرزایی با بیان این که ازنظر آثار دریافتی، جشنواره 
نهم، رتبه دوم را به خود اختصاص داده و بیشترین 
آثار طی این دوره ها مربوط به جشنواره هشتم بود، 
اظهار کــرد: 60 درصد آثار دریافتی ازســوی افراد 
حقیقی و 40 درصد ازسوی افراد حقوقی ثبت شده 
است. همچنین گروه فلسفه کلام، اخلاق و ادیان با 

525 اثر بیشترین اثر را داشته اند.

هزار و 870 کتاب در دبیرخانه 
 مهــر: مدیرعامــل 
خانــــه کتــــاب از 
تهیـــه پیش نویــس 
آئین نامه ای در مؤسسه 
متبوعش خبـر داد که 
درصورت تصویــب در 
هیئت مدیره و وزارت 
ارشاد، براساس آن تسهیلاتی به اهل قلم ارائه خواهد 
شد. مجید غلامی جلیسه گفت: اگر این آئین نامه در 
هیئت مدیره خانه کتاب به تصویب برسد و معاونت 
امور فرهنگی وزارت ارشــاد هــم آن را تائید کند، 
اعطای تسهیلات مورد اشاره به اهل قلم، از مردادماه 
امســال اجرایی خواهد شــد. وی افزود: یک میزان 
کلی وجود دارد که شــامل همه اهالی قلم خواهد 
شد، یک میزان هم وجود دارد که شامل اهالی قلم 
خاص مانند برندگان جوایز و یا جشنواره های کتاب 

خواهد شد.

ارائه تسهیلات به اهل قلم
مهر: حسن محمودی 
بیان  با  داستان نویس 
این کــه آثار نــاب و 
در  خارجی  ارزشمند 
فروشی  چندان  ایران 
ندارنــد، گفت: جدای 
از آثار خوب خارجی، 
بــازار کتاب را به ســمت و ســوی پرفروش های 
کشورهای دیگر هدایت کرده اند. وی افزود: من به 
ناشــری که بنابر دائقه مخاطبش و برای برگشت 
ســرمایه اش دست به انتخاب آثار پرفروش می زند، 
احترام می گذارم، اما از کار ناشــری که کتاب فاقد 
ارزش ادبی و نفروش چاپ می کند، سر درنمی آورم. 
این دست ناشــران هم هوای جیب خود را ندارند و 
هم بــازار را از کالای نامرغوب پر می کنند. باز هم 
بگویم که حساب کارهای نخبه پسند که به اعتبار 

ناشر اضافه می کند، جداست.

حیرت از کار برخی ناشران

کوتاه و خواندنی

ایبنــا: معاون قــرآن و عترت وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی حمایت از تهیه 
 و چــاپ مقاله و تألیف کتاب با موضوع تبیین اقتصاد مقاومتی و ســبک زندگی 
اسلامی ـ ایرانی را از اقدامات مهم این معاونت در راستای اقتصاد مقاومتی برشمرد.

حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا حشمتی، معاون قرآن و عترت وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در نشست سراسری مدیران وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
مهم ترین حوزه های اقتصاد مقاومتی، حوزه های فرهنگی، مکتوب و فضای مجازی 
اســت. وی افزود: بعضی از محصولات تولیدشــده در این زمینه ها در مخالفت با 
اقتصاد مقاومتی است و لازم است در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مورد بررسی 
مجدد قرار گیرند. به گفته مسئول کارگروه اقتصاد مقاومتی معاونت قرآن و عترت، 
 حمایت از تهیه و چاپ مقاله با موضوع تبیین اقتصاد مقاومتی و ســبک زندگی 
اسلامی ـ ایرانی در سایت معاونت و نشریه گلستان قرآن، حمایت از تألیف کتاب 
با موضوع تبیین اقتصاد مقاومتی و سبک زندگی اسلامی ـ ایرانی از جمله اقدامات 

این معاونت در راستای اقتصاد مقاومتی است.

کتاب

حمایت از تألیف کتاب با 
موضوع اقتصاد مقاومتی

تسنیم: سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: طرح مجلس درباره 
رشته  محل های دانشگاه آزاد تقدیم هیئت رئیسه مجلس شد. سیدحمایت میرزاده، 
ســخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با اشاره به طرح 
دوفوریتی نمایندگان مجلس برای الزام وزارت علوم نســبت به مصوبه کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس درباره رشــته  محل های دانشــگاه آزاد گفت: این طرح 
تقدیم هیئت رئیســه مجلس شده است. وی درباره احتمال مطرح شدن این طرح 
در جلسه علنی امروز مجلس تصریح کرد: این موضوع بستگی به نظر هیئت رئیسه 
مجلــس دارد. امضاهای این طرح از مرز 200 امضا گذشــته بود و با توجه به این 
موضوع، هیئت رئیسه تصمیم گیری خواهد کرد. پس از حذف بیش از دوهزار و 900 
رشته محل دانشگاه آزاد، نمایندگان مجلس در قالب طرحی دوفوریتی تداوم مصوبه 
سال 67 مجلس درباره توسعه رشته های دانشگاه آزاد را خواستار شدند. دانشگاه آزاد 
اسلامی مدعی است وزارت علوم، به تعهدات خود درباره رشته شهرهای حذف شده 

این دانشگاه پایبند نبوده است.

دانشگاه

طرح مجلس درباره 
رشته های دانشگاه آزاد 

کافه کتاب

روایت شاعرانه  زندگی
یادداشتی بر کتاب »بی چشمداشت« موسی عصمتی 

 حسنا محمدزاده  
اولین  عنــوان  »بی چشمداشــت« 
روشن دل  اشــعار شــاعر  مجموعه  
»موســی عصمتی« است که توسط 
انتشــارات شهرســتان  ادب منتشر 
شده  اســت. یک اثر هنری می تواند 
بازتاب دهنــده  جلو ه های متعددی از 
زندگی باشــد؛ جلوه هایی که تأثیر 
مســتقیم یا غیر مســتقیم آن ها در 
کنش یا واکنش هرفرد قابل مشاهده 
 اســت. می تواند حجمی باشد لبالب 
از اشــیا و اتفاقات ساده... تا به راحتی 
روزمره،  زندگــی  منعکس کننــده  

گذشته، آینده  رؤیاگونه و حتی دردهایی باشد که هنرمند با آن ها سروکار 
دارد. از مهم تریــن تفاوت های متون ادبیِ کهن با ادبیات معاصر، تفاوت 
در طــرز برخورد هنرمند با محیط پیرامون خود و تأثیر پذیرفتن از آن 
است. در آثار ادبيِ معاصر، نشانه هایی از ویژگی های جغرافیایی و زبانی و 
سنت های زادگاه مشهود است، چیزهایی که گاهی خاستگاه اصلی صور 
خیال خلق شده توسط شاعرند. با این مقدمه به سراغ شعرهای »موسی 
عصمتی« می رویم که در آن ها تصاویر فراوانی از طبیعت محل  زندگی اش 
به چشــم می خورد؛ عناصر و اتفاقاتی که در ساختِ عاطفه و احساسِ او 

تأثیر به سزایی داشته اند:
»چشم هایم نگاتیوهایی سوخته اند/ که هیچ تصویری را/ به یاد نمی آرند/ 
حتی در تاریک خانه های مدرن«  عصمتی در »بی چشمداشت« به روایت 
شاعرانه تجربیاتش پرداخته و در خلال آن معضلاتی را که هر نابینایی 
ممکن است با آن دست وپنجه نرم کند، به چالش کشیده  است، آن هم 
با کشف هایی شاعرانه و نگاهی نو. از مختصه های شعرهای او، بالأخص 
سپیدسروده ها، داستان گونگی آن هاست. این نوع داستان گونگی از اجزای 
بیان های وصفی ا ست که گاهی ذهن شاعر را از مسیر واقعی دور می کند 
و خیال  انگیز می شود و اغلب میان  بیم  و امید و گاهی شکایت  و   رضایت 

پاندول وار در حرکت  است: 
»محکومم/ که عقاب های چشمانم/ به لانه برنگشته باشند/ و گنجشکان/ 
در جای خالی آن ها/ تخم بگذارند و مرثیه بخوانند/ برای پرهایی که ریخته 

 است/ برای  عقاب هایی که دیگر نیست«
 می توان در مواردی از حشو و زواید آن ها چشم پوشید و رعایت نکردن 
ایجاز و تعادل را به حساب سینه  فراخ شاعر گذاشت، چنان که به سلیقه 

من، سطر پایانی پاراگراف فوق می توانست حذف  شود. 
هرکدام از اشــعار »بی چشمداشــت« دنیایی متفاوت را برای مخاطب 
مجسم می کند. برای مثال شعر »ستاره قطبی« به ظاهر در هاله  آرزویی 
دســت نیافتنی برای شاعر به تصویر نشسته  اســت و درواقع درونمایه  

عمیقش تلنگری است برای مخاطب:
»اگر روزی شعله ای بیاورند/ و فانوس های شکسته ام/ دوباره روشن شوند/ 
آنقدر نگاه خواهم کرد/ که آســمان رنگ ببازد/ که برف کوه ها از خجالت 

آب  شوند/ که رودها در استوا یخ بزنند« 
نگاه عصمتــی به دنیای پیرامونش نگاهی نقد آمیز اســت. عصمتی در 
شــعرهای اجتماعی اش گاهی نمادهایی را از گردش و استحاله  طبیعت 
می گیرد، برای اشــاره به مســائلی که در رابطه با انسان امروز و اجتماع 
قابل بررســی  اند و این همان هدفی ا ست که در کاربرد نماد، به خصوص 
در حوزه  سمبولیسم اجتماعی مد نظر است. »رد  پای گِله ای تلخ همیشه 
باقی ست/ در افق های نگاه همه  چوپان ها«، »شاید شنیده باشید از بس که 
چشمه تشنه ست/ لب های کوزه هامان تا باز شد، ترک زد«، »باور کنیم 
چلچله هامــان پریده اند/ وقتی که حرف آخر جنــگل تفنگ بود« او در 
اشعارش جوهره ای از زندگی  را با صداقتی انکارناپذیر تزریق کرده  است و 
بیشتر از این که در پی چگونه نوشتن باشد، به چه نوشتن فکر می کند و 
نیازی به پیچیدگی های فرمی و بازی های زبانی احساس نمی کند، که این 
مسئله باعث شده نسبت به برخی ابیات بی توجهی کند و سهل انگارانه از 
کنارشان بگذرد؛ ابیاتی که با اندکی وسواس در انتخاب و چینش واژگان و 
تأملی بر زبان شعر و پرهیز از مستقیم گویی، می توانستند به شاه بیت هایی 
بدل شوند.  »من فکر می کنم که نشستن قبول  نیست/ رفتن بدون حادثه 
از من قبول  نیست/ حتماً در این زمینه که با من موافقید/ تنها دعا و روضه 
و شــیون قبول  نیست«  به این مطلب اضافه کنم بیتی از غزلی دیگر را 
که در تناقض محتوایی با بیت دوم این شعر قرار دارد »سیمرغ های سبز 

معاصر به کوه قاف/ با اشک و آه و گریه و شیون رسیده اند«
اگر موســی عصمتــی ظرفیت هایش را بهتر بشناســد و تلاش کند تا 
توانمندی های بالقوه اش را بالفعل کند، می تواند شــعرش را در سطحی 

بسیار بالاتر قرار دهد.

 فرهنگ/ زهره کهندل   چندی پیش وزارت 
علوم اعلام کرد که در شیوه کاری دانشگاه پیام نور 
اشــکالاتی وجود دارد و خواســتار تغییراتی در 
اساسنامه این دانشگاه شد. رؤسای دانشکده ها و 
مراکز پژوهشی دانشگاه پیام نور درراستای توقف 
طرح تغییر اساسنامه این دانشگاه، نامه ای به رئیس 
جمهور ارسال کردند که در آن آمده بود: اگر نظام 
آموزشی دانشگاه به  صورت غیرحضوری تعریف 
شود، تبعات سنگینی در پی خواهد داشت. نکته 
اول این که در حال حاضر دانشگاه دارای بیش از 
250 استادتمام و دانشیار و 1300استادیار است 
و درصورت غیرحضوری شــدن دانشگاه، طبق 
آیین نامه های وزارتی این دانشگاه نخواهد توانست 
دوره دکتری داشــته باشــد. بنابراین استادان 
یادشده فرصت تربیت دانشــجوی دکتری را از 
دست می دهند و لاجرم جنبه پژوهشی دانشگاه 
تضعیف شده، شمار مقالات منتشرشده کاهش 
می یابد و درنهایت رتبه دانشگاه ازلحاظ پژوهشی 
به میزان قابل توجهی سقوط خواهد کرد. ضمناً 
برطبق اصول حاکم بر هیئت ممیزه دانشــگاه، 
بسیاری از اعضای هیئت علمی  را از ارتقای رتبه 

محروم خواهد کرد. 
نکته دوم این که دانشــگاه نخواهد توانســت در 
بسیاری از رشته های فعلی خود که دارای مجوز 
از مراجع ذی ربط هســتند، دانشجو جذب کند؛ 
چراکه هیچ داوطلبی حاضر نیســت رشته های 
مهندسی، هنر یا رشته هایی که نیاز به آزمایشگاه 
و تعامل حضوری با استاد دارد را در این دانشگاه 
انتخاب کند. نکته ســوم این که با کاهش شدید 
جذب دانشجو، بسیاری از اعضای هیئت علمی  و 
کارمندان دانشگاه امنیت شغلی خود را از دست 

می دهند.

 فساد مالی در دانشگاه پیام نور وجود 
ندارد

هفته گذشــته نیز دو نماینده به رئیس  جمهور 
درباره تغییرات اساسنامه دانشگاه پیام نور تذکر 
دادند. محمدمهــدی زاهدی و احمد ســالک، 
نمایندگان کرمــان و اصفهان به رئیس  جمهور 

تذکــری دادند مبنی بر این که براســاس برخی 
اطلاعات به نظر می رســد پشت صحنه تغییرات 
اساسنامه دانشگاه پیام نور، فساد مالی وجود دارد؛ 
لذا می طلبد که برای شفافیت این موضوع، ورود 

کرده و دستورات اکید صادر کنید.
جبار کوچکی نــژاد، عضو کمیســیون آموزش 
و تحقیقــات مجلس در این بــاره به خبرنگار ما 
می گوید: احتمال فســاد مالی درمورد دانشگاه 
پیام نور بعید است و گزارشی درمورد فساد مالی 

دانشگاه پیام نور نداشته ایم.
او با اشــاره به تغییر اساسنامه دانشگاه پیام نور 
خاطرنشان می کند: وزارت علوم دست به کارهایی 
می زند که مجلس از آن بی خبر اســت؛ همچون 
تغییرات در اساسنامه پیام نور که به سمت آموزش 
از راه دور و آموزش مجازی برود، درحالی که بهتر 
اســت وزارت علوم قبل از این که اقدامی  کند، با 
اعضای کمیســیون مشورت داشــته باشد. این 
عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس با 
بیان این که فعلاً بحث تغییر اساسنامه دانشگاه 
پیام نور منتفی اســت، خاطرنشان می کند: این 

موضوع در جلسه هفته گذشته با مسئولان وزارت 
علوم در کمیســیون آموزش مطرح و قرار شــد 
مسئولان وزارتخانه فعلاً دست نگهدارند. به باور 
کوچکی نژاد، اساسنامه دانشگاه پیام نور نمی تواند 
به یک باره تغییر کند. این تغییرات بایستی به آرامی  

و درراستای ارتقای کیفیت صورت بگیرد. 
او می گوید: تأکید ما این اســت که وزارت علوم 
هر برنامه ای که درراســتای کیفیت بخشــی و 
ســاماندهی حوزه وزارت علــوم دارد، درباره آن 

برنامه، کمیسیون آموزش و تحقیقات را قانع کند 
و توضیح دهد. 

 دانشگاه پیام نور مظلوم واقع شده است
محمدعلــی داوریــار، رئیس دانشــگاه پیام نور 
خراســان رضــوی و عضــو شــورای مرکزی 
دانشگاه های پیام نور سراســر کشور در این باره 
به خبرنگار ما می گوید: اصلاح اساســنامه، حق 
دانشــگاه پیام نور است و کســی با اصل اصلاح 
اساسنامه مشــکل ندارد، اما بایستی عادلانه به 
این دانشگاه نگاه شــود، چون دانشگاه پیام نور 
ظرفیت های زیــادی دارد.  او ادامه می دهد: این 
دانشگاه با خدماتی که ارائه می کند، رضایتمندی 
زیادی بین دانشــجویان و خانواده هایشان ایجاد 
کرده است، اما از مظلومیت های دانشگاه پیام نور 

این است که به درستی شناسانده نشده است.
داوریار با بیان این که این دانشگاه در اکثر رشته ها 
پذیرش دارد جز رشته های پزشکی و پیراپزشکی، 
توضیح می دهد: دانشگاه پیام نور خدمات زیادی 
برای همراهی با دانشــجویان داشــته و شرایط 

ویژه ای را درنظر گرفته اســت کــه از آن جمله 
می توان به امکان تحصیل همزمان در دو رشته، 
انتخاب شهر محل آزمون پایان ترم توسط خود 
دانشــجو، امکان همزمان تحصیــل و خدمت 
سربازی در شرایط خاص و امکان تحصیل برای 
بانوان خانه دار و شــاغلان بدون کنکور در مقطع 

کارشناسی اشاره کرد. 
به گفته این مسئول، این دانشگاه با بومی گزینی 
به ویژه برای دختران، باعث رضایتمندی خانواده ها 
شده و دانشگاهی ســهل الوصول و محتوامحور 

است که کیفیت آموزشی را حفظ کرده است.
وی با بیان این که اصلاح اساســنامه دانشــگاه 
ضروری است، اما بایستی با دید واقع نگر، وضعیت 
دانشگاه را نگاه کرد، می افزاید: برای نمونه، واحد 
مشهد این دانشگاه، ابزار و امکانات آزمایشگاهی 
در برخی رشته ها همچون شیمی  و فیزیک دارد 
که به جرئت می توان گفت هیچ یک از دانشگاه های 

منطقه شرق کشور ندارند.
داوریــار می گویــد: دانشــگاهی که بــا حدود 
ســه دهه فعالیت، فراز و نشــیب های زیادی را 
پشت سرگذاشــته تا به اینجا رسیده، دانشگاهی 
اســت که نیمه دولتی اســت و یک سوم شهریه 
دانشگاه های شــهریه ای را می گیرد و یک سوم 
دانش آموختگان دوره لیســانس این دانشگاه در 
مقطع تحصیلات تکمیلی دانشــگاه های سراسر 
کشــور تحصیل می کنند. این هــا واقعیت های 

دانشگاه پیام نور است که باید دیده شود. 
عضو شــورای مرکــزی دانشــگاه های پیام نور 
سراسر کشــور خاطرنشان می کند: این دانشگاه 
محتوامحور اســت و با توجه به توســعه ای که 
داشته، کیفیت آموزش را حفظ کرده است. اگر 
قرار باشد براساس آنچه برای این دانشگاه تعریف 
شده، آموزش مجازی و از راه دور را در دستور کار 
خود قرار دهد، همچنان که انجام می دهد، ورود 
دیگر دانشــگاه ها به حوزه آموزش های مجازی و 
الکترونیکی چه توجیهی دارد؟ حرف ما این است 
که اصلاح اساسنامه دانشگاه، امری ضروری و لازم 
است، اما بایستی با توجه به امکانات و ظرفیت های 
دانشگاه پیام نور، واقعیت های این دانشگاه را دید.

تغییر اساسنامه دانشگاه پیام نور به نفع آن است یا به ضررش؟

بازهم وزارت علوم شتاب زده عمل کرد

آنچه می خوانید

جبار کوچکی نژاد، عضو کمیسیون 
آمــوزش و تحقیقــات مجلس به 
خبرنگار ما می گوید: احتمال فساد 
مالی درمورد دانشــگاه پیام نور 
بعید اســت و گزارشــی درمورد 
فســاد مالی دانشــگاه پیــام نور 

نداشته ایم
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خبر

نظر رهبر معظم انقلاب اسلامی 
درباره فیلم »ماجرای نیمروز«
همه اجزای فیلم عالی بود

پایگاه مرکز اســناد انقلاب اسلامی: رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
دیدار عوامل فیلم ماجرای نیمروز فرمودند: »این فیلم بســیار خوب بود. 
همه اجزای فیلم عالی بود، کارگردانی عالی بود، بازی ها عالی، قصه عالی 

بود. فیلم خوش ساخت بود«.

پس از اکران فیلم ماجرای نیمروز در سی وپنجمین دوره جشنواره فیلم 
فجر، این فیلم در محضر رهبر معظم انقلاب اسلامی اکران شد و پس از 
آن عوامل این فیلم در 1 اســفندماه 1395 به دیدار مقام معظم رهبری 
رفتند و ایشــان ضمن تفقد عوامل این اثر، نظراتشان را درباره فیلم بیان 

فرمودند.  
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار عوامل فیلم ماجرای نیمروز فرمودند: 
»این فیلم بسیار خوب بود. همه اجزای فیلم عالی بود، کارگردانی عالی 

بود، بازی ها عالی، قصه عالی بود. فیلم خوش ساخت بود.«
رهبر معظم انقلاب با اشــاره به سکانســی از این فیلم درباره محاصره و 
پاکســازی خانه موســی خیابانی توســط نیروهای اطلاعاتی و امنیتی 
فرمودند: »آن روزی که این قضیه )محاصره منزل موسی خیابانی( اتفاق 
افتــاد، من محضر امام)ره( بــودم. بچه ها آمدند و گفتند. ازجمله همین 
آقای ســیف اللهی آمدند و گفتند که قضیه تمام شده. آمدند که به امام 
گزارش بدهند. با دیدن فیلم، شــیرینی آن روز تکرار شد«. ایشان درباره 
لزوم توجه سینما به شهید لاجوردی خطاب به کارگردان ماجرای نیمروز 
فرمودند: »ان شــاءالله یک کاری هم برای آقای لاجوردی بکنید. ایشان از 
آن شخصیت هایی است که شایسته است برایشان کار انجام بشود. در این 
فیلم اســمش بود، اما لاجوردی کسی است که از قبل از انقلاب ما به او 

می گفتیم »مرد پولادین«« 
مقام معظم رهبری در پایان نیز خاطرنشــان کردند: »فیلم خیلی خوب 
بود. خیلی عالی بود«. بنابراین گزارش، »ماجرای نیمروز« که با حمایت 
اسنادی و تحقیقاتی مرکز اسناد انقلاب اسلامی ساخته شده است، برخی 
از وقایع دهه 60 همچون اعلام جنگ مســلحانه سازمان منافقین علیه 
جمهوری اسلامی، انفجار دفتر مرکزی حزب جمهوری اسلامی و انفجار 
دفتر نخســت وزیری را به تصویر کشیده اســت. این فیلم همچنین به 
گوشه ای از جنایت های منافقین و کشتار مردم توسط آنان اشاره می کند.

پردهشیشهای

وقتی اصلاحیه های زمان پخش از راه می رسد
هنر: عباس عبدالهــی، تهیه کننده برنامه »پاراگراف ۴« در گفت وگویی 
با ایســنا از توقف پخش برنامــه »پاراگراف ۴« و دلایــل تغییر نام این 
برنامه خبر داده و گفته است که به نام برنامه، انتقادهایی مبنی بر این که 
پاراگراف اسمی خارجی است، وارد شده و به همین دلیل هم چند قسمت 
برنامه متوقف شد تا نام برنامه تغییر پیدا کند. به احتمال زیاد نام برنامه 

»چارکتاب« خواهد شد که به چهار کتاب آسمانی اشاره دارد.
نکته جالب در این خبر این است که مسئولان پخش و شورای نظارت بر 
تولید، دقیقاً پس از این که برنامه چند قسمتی روی آنتن رفته، متوجه این 
موضوع شدند و دستور توقف آن را صادر کردند، درحالی که وقتی طرحی 
در سازمان صداوسیما مطرح می شود و به مرحله تأیید و تصویب می رسد، 
از فیلترهای مختلف نظارت و ارزیابی عبور می کند و قاعدتاً اگر اشــکال 
یا نواقصی وجود داشــته باشد، باید در همان مقطع به عوامل برنامه ساز 

گوشزد و برطرف شود. 
ازطرفی دیگر این که مســئله مهم و واضحی همچون نام یک برنامه که 
به اندازه کافی توجه را به خود جلب می کند، ازنظر صداوســیما و عوامل 

ذی ربط دور مانده، جای بسی تعجب دارد.

هــنر

ایسنا: سیـد مرتضی 
معــاون  میرباقــری، 
سیـــما دربـــاره دو 
سریال »شــهرزاد« و 
»عاشقانه« گفت: این 
قبال  در  ســریال  دو 
ده هــا ســریال دیگر 

تلویزیون، چیزی محسوب نمی شوند. نمی خواهم 
رد کنم و بگویم این ســریال ها بازخورد نداشته اند، 
اما ایــن را می گویم که آن ســریال ها یک قلم در 
عرض کالاهای دیگر محسوب می شوند. میرباقری 
افزود: شما حســاب کنید یک سریال در تلویزیون 
50 درصــد بیننده دارد؛ یعنی حــدود 30 الی ۴0 
میلیــون مخاطب را با خود همــراه می کند. به ما 
بگویند ســریال های شــبکه نمایش خانگی چند 
میلیون مخاطب داشته اند؛ شاید بتوان گفت حداکثر 

دو - سه میلیون مخاطب.

حداکثر دو - سه میلیون مخاطب
برزیده،  حسـن  ایلنا: 
کارگـردان ســــینما 
دربـــاره ســـــریال 
»شــهرزاد« بــا بیان 
این که حســن فتحی 
در ارتباط گیــری بــا 
مخاطب توانایی زیادی 

دارد، گفت: یکی از نقدهای من درمورد سریال این 
است که شخصیت ها و به خصوص شخصیت اصلی 
یعنی »شهرزاد« شبیه زنان امروزی ماست و کمتر 
شبیه زنانی است که تاریخ از زنان آن روز ها بیان کرده 
است. این موضوع خیلی منطقی نیست، اما به عنوان 
مخاطب می پذیریم، زیرا می دانیم فتحی می خواهد 
قصــه روزش را در قالب آن تاریخ بیان کند. معمولاً 
فیلم ها و ســریال هایی که در قالب تاریخ به تصویر 
کشیده می شوند، زیاد مورد استقبال مخاطب قرار 

نمی گیرند، اما درمورد »شهرزاد« این طور نبود.

انتقاد برزیده از »شهرزاد«
ایرنا: رئیس شــورای 
عالــی تهیه کنندگان 
ســینما معتقد است 
مانند  ایران  سینمای 
همه سینماهای جهان 
به سوپراستار نیاز دارد.

موســوی  غلامرضــا 
گفت: بازیگر سوپراســتار در تمام دنیا یعنی از یک 
کف فروش نســبی در همه فیلــم هایی که بازی 
می کند، برخوردار است. وی با بیان این که بازیگران 
معــروف و محبوب در میان خانم ها و آقایان داریم، 
افزود: اما این هنرمندان فقط با توجه به نوع فیلمی 
که بازی می کنند، ممکن است اثرش پرفروش شود.

 حضور سوپراستار در یک فیلم یعنی این اثر در یک 
هفتــه ابتدایی اکران باید یک میلیارد تومان فروش 
داشته باشد و وقتی این اتفاق نمی افتد، یعنی بازیگر 

نقش خود را اشتباه انتخاب کرده است.

 سینما به سوپراستار نیاز دارد
مهــر: محمدرضــا 
رادیو  مدیــر  قربانی، 
دربـــاره  نمایــــش 
کتاب هـــای صـوتی 
انتخابــی کــه از این 
شبکه رادیویی پخش 
می شــود، گفــت: با 

توجه به گســترش فضای مجــازی و فراگیری آن 
توسط مخاطبان، کتاب صوتی به عنوان یک محصول 
در این فضا قابل ارائه اســت. یک گروه برنامه ساز، 
مأموریت تولید کتاب صوتی را برعهده دارد و در دو 

ماه گذشته 1۸کتاب تولید شده است. 
»انجمن مخفی«، »روز خشم«، »آبنبات هل دار«، 
»زیتون ســرخ«، »خاطرات ایــران«، »زندگی در 
مه«، »ناهید«، »همسایه دیوارها« اسامی بعضی از 
کتاب هایی اســت که آماده پخش از رادیو نمایش 

هستند.

رادیو کتاب صوتی تولیدمی کند

چهره-خبر

خانه مستند انقلاب اسلامی: شریفه مهدی زاده از اتمام مراحل تولید مستند 
»دومین مرد« خبر داد و تصریح کرد: ایده ساخت دومین مرد از جایی شروع شد 
که صحبت هایی درمورد منافع مالی جهاد برای مدافعان حرم در جامعه مطرح شد. 
تیم ما هم تصمیم گرفت مستندی در تبیین این موضوع بسازد که مدافعان حرم 

هرگز به نیت های مالی در جنگ شرکت نمی کنند. 
وی ادامــه داد: در مراحل تحقیقات به شــهیدی برخوردیم که کارگر یک مرکز 
بازیافت زباله شهرداری بود. شهید ناصر مسلم سواری قبل از شهادت بسیار تلاش 
می کند که بتواند ازطریق سپاه پاسداران به سوریه اعزام شود، ولی موفق نمی شود 

و ازطریق همکاران افغانستانی خود وارد تیپ فاطمیون می شود. 
مهدی زاده افزود: در این مســتند کودکانی را می بیند که با وجود شهادت پدر در 
ســوریه و زندگی بسیار ســاده ای که دارند، در رؤیاهای کودکانه خود به جهاد و 
شهادت می اندیشند. مســتند »دومین مرد« به زودی از شبکه های سیما نمایش 

داده خواهد شد.

رادیووتلویزیون

ماجرای یک 
کارگر شهید شهرداری

تسنیم: کامران شهلایی یکی از کارگردان های نمایش »هفت روز از تیر شصت« 
گفت: الآن تئاتر شهر به ما سالن داده است، اما هنوز هیچ قرار مالی نیست و هیچ 
قولی هم به مــا نداده اند. هنوز پولی به ما نداده اند و آن هم خیلی پول محدودی 
است. من 5 ماه فقط تحقیق کردم، با بچه ام 5 دقیقه نتوانستم بازی کنم، همسرم 

رفت مسافرت و اصلاً اجری نمی بینیم ازنظر مالی، نه ما و نه بقیه بازیگران.
وی همچنین درباره شخصیت محمدرضا کلاهی از متهمان حادثه هفت تیر که در 
این نمایش به او پرداخته شده است، گفت: ما هیچ چیز راجع به ایشان نمی دانیم. 
ما مونولوگ های ایشان را بیشتر از همه دوست داریم و اطلاعات مشخصی راجع 
به او نداریم. خیلی فروش برای ما مهم نیســت، آدم هایی دارند می آیند این تئاتر 
را می بینند که اولین بارشــان است که پایشان را در اینجا می گذارند، این خیلی 
ارزشمندتر از پول اســت. وی همچنین درباره نمایش دیگری که برای جشنواره 
سوره آمده کرده است، گفت: آن نمایش درباره شهدای بمباران است که درباره این 

موضوع هم کار نشده است و یک اثر کاملاً داستانی است.

تئاتر

فروش برای ما 
خیلی مهم نیست

سیر تاریخی تخریب  حرم بقیع در نمایشگاه »جنه البقیع«

عکسهاییکهدلهرشیعهایرابهدردمیآورد
 هنر/ صباکریمی  به مناسبت ۸ شوال، سالروز 
تخریــب حرم بقیع، حوزه هنری اقدام به برپایی 
نمایشگاه گروهی عکس با عنوان »جنه البقیع« 
در گالری شــماره1 خانه عکاســان ایران کرده 
است. این نمایشگاه فرصتی است تا بتوان درمورد 
تخریب قبرستان بقیع توسط وهابیون روشنگری 
و گوشه هایی از این اتفاق را تشریح کرد. نمایشگاه 
 گروهــی عکس »جنه البقیع« بــا 32 عکس و 
 ۸ تابلــوی اســناد مربــوط به این نمایشــگاه، 
1۸ تیرماه در حوزه هنری افتتاح شده و تا اواسط 

هفته جاری میزبان علاقه مندان است.
تصاویری که در این نمایشــگاه در معرض دید 
عموم قرار گرفته، سیر تاریخی تخریب ها و اسناد 
موجــود در این زمینه را بــه نمایش می گذارد. 
در این نمایشــگاه اســناد و عکس های تاریخی 
مربوط به روز ۸ شــوال، روز تخریب حرم بقیع 
به دست وهابیون، به تصویر درآمده است، ضمن 
این که این تصاویر شــامل عکس های قبل و بعد 
از تخریب است و در این دوره از برپایی نمایشگاه، 

عکس های جدیدی نیز به آن اضافه شده است.

 افزودهشــدنعکسهایجدیدتربه
مجموعهبقیع

بخشــی از عکس های به نمایش درآمده در این 
نمایشگاه، برگرفته از تصاویر آرشیوی و تاریخی از 
مناسک مذهبی و مراسم حج است و درکنار آن ها 
می توان به مجموعه ای از عکس های سیاه وسفید 
و رنگی از قبرســتان بقیــع، ابنیه مکه مکرمه و 
مدینه منوره اشــاره کرد. اغلب این عکس های 
سیاه وســفید از تصاویر آرشیوی قدیمی است و 
ازنظر هنری ارزشمند است. همچنین عکس های 
دیگری از اثرات تخریب بقیع به چشم می خورد 
و درکنار این ها عکس های جدیدتری هم به این 

مجموعه اضافه شده است. 
برخی عکس ها از عکاسان ناشناس است و برخی 
هم از آرشــیو عکاسان خارجی تهیه شده است. 
همچنین در این نمایشــگاه درکنار عکس های 
تاریخی چندین عکس از کمال الدین شاهرخی 
و منوچهر یگانه دوست از عکاسان پیشکسوت از 

مراسم حج و ابنیه مکه و مدینه به نمایش گذاشته 
است. درکنار این مجموعه، عکس های استاد یگانه 
 ـ60  که از منطقه بقیع گرفته شده و متعلق به 70 
سال گذشته است نیز دیده می شود. همچنین در 
این نمایشگاه پوستری از قدیمی ترین عکس های 
حرم بقیع  و فیلم مســتندی با همین موضوع 
آماده شده است تا در معرض دید مخاطبان قرار 
گیرد. هنرمندان و عکاسانی که نسبت به ثبت این 
لحظات و وقایع تاریخی و جمع آوری این عکس ها 
اهتمام ورزیده اند، نسبت به ماندگاری و حفظ این 
رویداد در تاریخ دغدغه داشــته اند تا این اتفاق 

هیچ گاه مغفول نماند.

 اسنادارائهشــده؛حاصل10سالکار
پژوهشی

البته نمایشگاه هایی که در سال های گذشته به 

بهانه ســالروز تخریب بقیع برپا شــده، با عنوان 
بهشــت بقیع بوده  اســت. نکته ای که شــاید 
به سادگی نباید از کنار آن گذشت، آفت تکراری 

بودن این نمایشــگاه و عکس های آن است که 
هرساله با همین محوریت برگزار می شود. گرچه 
امسال شاهد افزوده شدن عکس های جدیدتری 
به این مجموعه هســتیم، اما به طور کلی اغلب 
عکس ها در نمایشــگاه های دوره گذشته نیز به 

نمایش درآمده اند.
امسال در نمایشگاه »جنه البقیع« اسنادی ارائه 
شده و به نمایش درآمده که نتیجه 10سال کار 
پژوهشــی و تحقیقی اســت. برخی تصاویر هم 
تصاویر جدید و تازه ای اســت که از محل بقیع و 
شهر مدینه به ثبت رسیده است. به گفته احسان 
باقری، مدیر خانه عکاسان ایران حوزه هنری، از 
میان 3هزار سند تاریخی که طی 10سال گذشته 
با این موضوع جمع آوری شــده، ۸سند در این 
نمایشگاه رونمایی شده و یکی از این اسناد تازه، 
ســند فتوای مفتی های عربستان برای تخریب 

بقیع اســت. تصاویر دیگری هم از شــهر مدینه 
منوره در این نمایشــگاه ارائه شــده که به لحاظ 

تاریخی تازه هستند. 
باقری هدف از برپایی این نمایشگاه را نشان دادن 
ظلم و ستم وهابیون نسبت به قبور متبرک بقیع 
عنــوان کرد و گفت: اتفاقی که اســلام انحرافی 
در دنیا رقم زده، موضوع روز و ازســوی سرکرده 
وهابیون است که باید بیان شود تا در تاریخ زنده 
بماند. ظلم و ستمی که وهابیون نسبت به قبرستان 
بقیع روا داشتند، باید هرسال اطلاع رسانی شود تا 
در تاریــخ زنده بماند؛ به همین خاطر مهم ترین 
هدف ما از برگزاری نمایشگاه »جنه البقیع« نشان 
دادن ظلمی است که نه تنها به حرم بقیع، بلکه به 
منازل و مکان هایی که مربوط به حضرت خدیجه 

و دیگر ائمه می شد، روا شده است.

 عکاسیازبقاعمتبرکهدرگذشتهدشوار
بود

کمال الدین شــاهرخ، عکاس پیشکســوت نیز 
در مراســم افتتاحیه این نمایشگاه گفت: امروز 
شــاهدیم که تیر پیکان دشــمن اهل بیت)ع( 
ارزش های ما را نشــانه گرفته است. در گذشته 
نیز مناســبات ما با عربستان به این شکل نبوده 
است که بتوانیم به راحتی از بقاع متبرکه ائمه و 
اهل بیت)ع( عکاسی کنیم. برای من این توفیق 
ایجاد شــد که در دهه های گذشته از این اماکن 
عکاســی کنم و امروز آن تصاویر، با تصاویر روز 
مقایسه شــود و میزان خسارت هایی که بر بقاع 
متبرکه وارد شــده، مشاهده شــود. اگر حکام 
عربستان دستشان می رسید و می توانستند، ابایی 
از این که بارگاه پیامبر اسلام)ص( را هم تخریب 
کنند نداشــتند و این موضوع نشان می دهد که 
آن ها مشکلشان تنها با شیعیان نیست و با اهل 
ســنت هم اختلاف دارند. وقتی در قبرســتان 
بقیع باز می شــود، همه ابراز ارادت خود را نشان 
می دهند. تصاویــری که در این نمایشــگاه در 
معرض دید عموم قرار گرفته، تلاش دارد تا سیر 
تاریخی تخریب ها و اسناد موجود در این زمینه را 

به نمایش بگذارد.

آنچهمیخوانید

و  اســناد  نمایشــگاه  ایــن  در 
عکس هــای تاریخی مربوط به روز 
8 شــوال، روز تخریب حرم بقیع 
به دســت وهابیــون، بــه تصویر 
درآمــده اســت، ضمــن این کــه 
ایــن تصاویر شــامل عکس های 
قبل و بعد از تخریب اســت و در 
ایــن دوره از برپایی نمایشــگاه، 
عکس هــای جدیــدی نیز بــه آن 

اضافه شده است
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خط بين الملل

رسوايى اخلاقى 4 معلم در انگليس 
خط قرمز: پرونده فساد اخلاقى چهار نفر از معلمان سابق مدرسه اى مشهور 
در غرب شهر «ساسكس» انگليس، پس از 40 سال افشا شد.  به گزارش پليس، 
در اين پرونده قطور كه با شــكايت چند نفر از دانش آموزان سابق اين مدرسه 
تشكيل شده، 4 معلم بازنشسته متهم شــده اند در فاصله سال هاى 1980 تا 
1990، 15 دختر و پسر را مورد آزار و اذيت قرار داده اند. متهمان اين پرونده كه 
66، 67، 62 و 74 ساله هستند هر كدام به ترتيب با 11، 9، 10 و 6 مورد آزار 

و اذيت و سوءاستفاده از قربانيان روبه روهستند.

3كشته درآتش سوزى برج 36 طبقه هاوايى
خط قرمز: رســانه هاى آمريكايى 
گزارش دادند كــه در يك برج 36 
طبقه در ايالت هاوايى اين كشــور 
آتش سوزى روى داده است. پليس 
هاوايى اعلام كرده است كه احتمالا 
چند خانــواده در آتــش گرفتار 
شده اند. گزارش هاى اوليه از كشته 
شدن 3 نفر در اين حادثه حكايت 
دارد. بر اساس گزارش رسانه ها اين 

آتش سوزى در آپارتمان هاى «ماركوپولو» در شهر هانولولو، مركز ايالت هاوايى، روى 
داده و حدود 100 آتش نشان به محل حادثه اعزام شده اند. اين آتش سوزى از طبقه 
26 شروع شده و به طبقه هاى 27 و 28 نيز سرايت كرده است و بنا به اعلام «ديويد 
جنكينز»، سخنگوى مركز آتش نشانى هانولولو، 3 نفر جان خود را از دست داده اند 
اما احتمال افزايش شمار قربانيان وجود دارد. بنا به اعلام جنكينز تعدادى از ساكنان 
در طبقه 31 اين برج محبوس شده اند اما آمار دقيقى از تعداد آن ها در دست نيست.

جوانى 6 گردشگر خارجى را 
در سواحل مصر به قتل رساند 

خط قرمز: نيروهاى امنيتى مصر در مركز امنيتى درياى ســرخ موفق شدند عامل 
حمله به گردشگران خارجى در شهر ســاحلى غردفه را بازداشت كنند.  به گزارش 
خبرگزارى اســپوتنيك، در پى حمله ديروز فرد مهاجم با سلاح سرد به گردشگران 
خارجى در تفرجگاه ساحلى در شهر «غردفه» مصر، دو گردشگر آلمانى كشته و چهار 
تن ديگر زخمى شدند. تلويزيون مصر به نقل از مسئول مركز اطلاع رسانى امنيتى در 
وزارت كشــور اعلام كرد: فرد مهاجم با ورود به ساحل عمومى شهر غردفه، از طريق 
شناكردن خود را به ساحل روستاى «ذهبيه» رساند و در آنجا جنايت  خود را اجرا و با 
سلاح سرد به گردشگران حمله كرد. تلويزيون مصر شامگاه جمعه نخستين تصاوير از 
فرد مهاجم را پخش كرد و گفت: متهم «عبدالرحمن شمس شعبان»، 28 ساله، از اهالى 
شهر قلين در كفر شيخ و دانش آموخته دانشكده تجارت از دانشگاه الازهر مى باشد.
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دستگيرى قماربازان اينترنتى
52 ميليارد تومانى در زنجان 

خط قرمز: رئيس پليس فتا فرماندهى انتظامى اســتان 
زنجان گفت: طى ســال جارى قماربــازان اينترنتى كه به 
صورت سازمان يافته به مدت يكسال فعاليت مى كردند با 
تراكنش مالى 52 ميليارد تومان شناسايى و دستگير شدند. 
ســرهنگ محمد على آدينه لو روز پنجشنبه در نشست 
خبرى با خبرنگاران استان افزود: اين قماربازان براى فعاليت 
خود نسبت به عضو گيرى اقدام مى كردند كه در نهايت سود 

عايد از آن به طراحان اصلى اختصاص داشت.
وى اظهار كرد: پليس فتاى اســتان طى 2 هفته گذشته 
مديران پنج كانــال مجرمانه كه در فضاى مجازى فعاليت 

مى كردند را دستگير و كانال آن ها را مسدود كردند.

فوتباليست معروف تهران متهم 
به آدم ربايى شد 

خط قرمز: يكى از فوتباليست هاى مطرح تهرانى متهم به 
آدم ربايى شد.  يك منبع آگاه در تماس با باشگاه خبرنگاران 
جوان عنوان كرد يك ورزشكار مطرح در پى شكايت فردى 
به جرم آدم ربايى متهم شــد. ماجرا از اين قرار اســت كه 
«در پى دعواى اين فرد با اين ورزشــكار كه هنوز دلايل آن 
مشخص نيست شاكى پرونده در شكايت خود مسئله آدم 
ربايى را عنوان نموده اســت و وى را متهم به ربودن كرده 
اســت» البته به نظر مى رسد براى پربار كردن پرونده دعوا، 
فــرد مورد نظر اتهام آدم ربايى را هم ضميمه پرونده كرده 
اســت اما اين موضوع هنوز مورد تاييد قرار نگرفته است. 
مطرح نمودن اين موضوع از سوى شاكى باعث شده متهم 
پرونــده را جدى تر دنبال كند. اين بازيكن ســابق فوتبال 

پرونده هاى ديگرى نيز  در مراجع قضايى دارد.

دستبرد 600 ميليون ريالى 
سرايدار به صاحبخانه

خط قرمز: پليس آگاهى عامل دستبرد 600 ميليون ريالى 
به منزلى مســكونى در شهر مشهد را شناسايى و دستگير 

كرد.
ســرهنگ حميد رزمخواه رئيس پليس آگاهى خراســان 
رضــوى با اعلام اين خبر گفت: با دريافت مرجوعه قضايى 
مبنى بر ســرقت منزل با توجه به حوزه جغرافيايى جرم 
تيمى از پايگاه شمال پليس آگاهى شهر مشهد براى بررسى 
موضوع وارد عمل شدند. وى افزود: كارآگاهان اداره مبارزه 
با سرقت پايگاه شمال پس از بررسى دقيق محل سرقت و 
تحقيقات ميدانى از اهالى محل به زنى جوان كه ســرايدار 
منزل به صورت پاره وقت بوده مشــكوك شدند. سرهنگ 
رزمخواه تصريح كرد: تيم رسيدگى كننده پرونده با جمع 
آورى ادله و مســتندات با هماهنگــى مقام قضايى متهم 
را كه يك تبعه خارجى غيرمجاز اســت دســتگير كردند. 
رئيس پليس آگاهى خراسان رضوى عنوان كرد: متهم در 
بازجويى هاى به عمل آمده در مواجهه با ادله ومســتندات 
كشف شده به ســرقت 600 ميليون ريال وسايل و اشياى 
گرانقيمت از منزل و فروش آن ها به افراد مالخر در ســطح 

شهر مشهد اعتراف كرد.
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خط قرمز: زن در نقش روانپزشــك و خيّر با شناســايى خانواده  
محكومين بــه قصاص، به بهانه گرفتن رضايــت خانواده مقتول 
دست به كلاهبردارى مى زد.  14تير امسال زنى نزد دكتر محمد 
شهريارى، سرپرست دادسراى جنايى تهران رفت و از كلاهبردارى 
گفت كه به بهانه نجات برادرش از قصاص، وى را فريب داده بود.

اين زن گفت: سال92 برادرم به همراه دوستش براى بازى به پارك 
اقاقياى تهران رفته بود كه در آنجا با چند جوان درگير شــد و در 
اين درگيرى با ضربات چاقو يكى از آن ها را به قتل رساند. او پس از 
محاكمه به قصاص محكوم شد و در يك قدمى چوبه دار بود تا اينكه 
بــراى گرفتن رضايت از خانواده مقتول به تكاپو افتادم. در جريان 
رفت وآمد به زندان با زنى حدودا 50ساله آشنا شدم. او خودش را 
دكتر روانپزشك معرفى كرد و مدعى شد كه اگر 55ميليون تومان 
پول به او بدهم، از خانواده مقتول رضايت مى گيرد. من اين پول را 
جور كردم اما خانم دكتر هيچ كارى براى نجات برادرم انجام نداد. او 

حتى در مرحله بعد مدعى شد 
كه زمينى در شمال كشور دارد 
و به خانواده مقتول مى دهد تا 
هرطور شــده رضايت آن ها را 
بگيرد. اين زن مى گفت در كار 
خير فعاليت دارد و تا حالا براى 
محكومان زيادى رضايت گرفته 
اســت. با اين حال وقتى ديدم 

همه حرف هايش دروغ بوده خودم يك كانال تلگرامى راه انداختم 
و با فروش خانه پــدرى ام و كمك مردم، پول ديه را جور كردم و 
به اين ترتيب برادرم از مجازات قصاص رهايى يافت. وى ادامه داد: 
بعد از آن ديگر اطلاعى از خانم دكتر نداشتم تا اينكه امروز كه به 
دادسرا آمدم خيلى اتفاقى او را ديدم. وى مشغول صحبت با مردى 
بود كه گويا قرار بود پسرش تا چند روز آينده قصاص شود. حدس 
مى زنم كه وى قصد كلاهبردارى از اين مرد را دارد.گفته هاى اين 
زن كافى بود تا قاضى شهريارى دستور بازداشت زن مرموز را صادر 
كند. مأموران دادسرا براى دستگيرى وى وارد عمل شدند اما زن 
ميانســال كه متوجه ماجرا شده بود پا به فرار گذاشت و از دادسرا 
خارج شد. با اين حال قبل از اينكه سوار ماشينش شود گير افتاد و 
به دادسرا منتقل شد. متهم اگر چه در بازجويى ها اصرار داشت كه 
روانپزشك است و او را به اشتباه دستگير كرده اند اما وقتى شواهد 
را عليــه خود ديد به جرم خود اقــرار كرد. وى كه كارمند آژانس 
هواپيمايى اســت و هيچ مدركى درخصوص روانپزشكى ندارد به 
قاضى شــهريارى گفت: در اطراف زندان ها و يا دادسراى جنايى 
تهران طعمه هايم را از ميان خانواده قاتلان شناســايى مى كردم. 
افرادى كه خانواده هايشان در تكاپو بودند تا هرطور شده از اولياى 
دم رضايت بگيرند. به اين بهانه كه زمينى در شمال كشور دارم و 
مى توانم به عنوان مبلغ ديه در اختيار خانواده مقتولان قرار دهم از 
آن ها مبالغى پول مى گرفتم. اما هيچ زمينى وجود نداشت و همه 
اين ها دروغ بود تا اعتماد طعمه هايم را جلب كنم. درهمين حال 
دكتر شهريارى سرپرست دادسراى امور جنايى تهران گفت: پس 
از دســتگيرى روانپزشك قلابى مشخص شد كه اين زن تاكنون 
سر 5نفر از خانواده محكومان به قصاص را كلاه گذاشته و از آن ها 
مبالغى پول گرفته است. شاكيان احتمالى كه در دام كلاهبردارى 
اين زن گرفتار شــده اند نيز مى توانند براى شــكايت به دادسراى 

جنايى تهران مراجعه كنند.

دسيسه  شوم 
خانم دكتر قلابى براى قاتلان اعدامى

 رئيس پليس فتا فرماندهى انتظامى اســتان 
زنجان گفت: طى ســال جارى قماربــازان اينترنتى كه به 
صورت سازمان يافته به مدت يكسال فعاليت مى كردند با 
 ميليارد تومان شناسايى و دستگير شدند. 
ســرهنگ محمد على آدينه لو روز پنجشنبه در نشست 
خبرى با خبرنگاران استان افزود: اين قماربازان براى فعاليت 
خود نسبت به عضو گيرى اقدام مى كردند كه در نهايت سود 

 هفته گذشته 
مديران پنج كانــال مجرمانه كه در فضاى مجازى فعاليت 

يكى از فوتباليست هاى مطرح تهرانى متهم به 
آدم ربايى شد.  يك منبع آگاه در تماس با باشگاه خبرنگاران 
جوان عنوان كرد يك ورزشكار مطرح در پى شكايت فردى 
به جرم آدم ربايى متهم شــد. ماجرا از اين قرار اســت كه 
«در پى دعواى اين فرد با اين ورزشــكار كه هنوز دلايل آن 
مشخص نيست شاكى پرونده در شكايت خود مسئله آدم 
ربايى را عنوان نموده اســت و وى را متهم به ربودن كرده 
اســت» البته به نظر مى رسد براى پربار كردن پرونده دعوا، 
فــرد مورد نظر اتهام آدم ربايى را هم ضميمه پرونده كرده 
اســت اما اين موضوع هنوز مورد تاييد قرار نگرفته است. 
مطرح نمودن اين موضوع از سوى شاكى باعث شده متهم 
پرونــده را جدى تر دنبال كند. اين بازيكن ســابق فوتبال 

 ميليون ريالى 
به منزلى مســكونى در شهر مشهد را شناسايى و دستگير 

ســرهنگ حميد رزمخواه رئيس پليس آگاهى خراســان 
رضــوى با اعلام اين خبر گفت: با دريافت مرجوعه قضايى 
مبنى بر ســرقت منزل با توجه به حوزه جغرافيايى جرم 
تيمى از پايگاه شمال پليس آگاهى شهر مشهد براى بررسى 
موضوع وارد عمل شدند. وى افزود: كارآگاهان اداره مبارزه 

جزئيات درگيرى مرگبار در مترو
خط قرمز: فــردى 40ســاله كه با قمــه به مردم 
و مســافران حملــه كرده بــود بعــد از درگيرى با 
مأمــوران پليس كشــته شــد. صبح شــنبه فردى
      40ســاله با ســلاح ســرد وارد ايستگاه شهر رى
      شــد ناگهان با حمله به يك روحانى باعث بر هم 
زدن نظم و امنيت ايســتگاه مترو شهررى شد. وى با 
حمله به شهروندان و مسافران 4 نفر از آن ها را زخمى 
كرد كــه عوامل انتظامى مســتقر در مترو وارد عمل 

شــدند.  بررسى هاى پليسى نشان مى داد فرد روحانى به مرد مهاجم تذكر داده بود كه ناگهان مرد مهاجم به 

سمت روحانى آمر به معروف حمله ور شده و پس از فحاشى با قمه قصد زخمى كردن فرد روحانى را داشته 

است كه در اين حين دو نفر از مسافران داخل ايستگاه مانع وى مى شوند. 

در جريان اين درگيرى فرد روحانى مضروب شــده و روى زمين مى افتد. از سوى ديگر هر دو مسافرى كه در 

هوا خواهى مرد روحانى ظاهر شده بودند نيز هر كدام از ناحيه دست و گردن از سوى ضارب كه قمه به دست 

داشت مجروح مى شوند. با متشنج شدن فضاى ايستگاه و در حالى كه به دستور رئيس ايستگاه مترو قطارها در 

عرصه ايستگاه توقف كرده بودند اجازه باز شدن در قطارها داده نشد. پليس مترو با استفاده از قانون به كار گيرى 

سلاح بعد از دو بار هشدار به فرد مهاجم از وى در خواست كرد قمه را كنار گذاشته و خود را تحويل مأموران 

دهد. اما فرد ضارب با استفاده از همان چاقوى بزرگى كه در دست داشت ناگهان به سمت مأموران حمله ور شد 

كه مأموران پليس به سمت وى شليك كردند و متهم زمين گير شد.  در حالى كه متهم مسلح به سلاح سرد 

اقدام به فحاشى مى كرد وى توسط عوامل اورژانس حاضر در محل ايستگاه مترو به بيمارستان شهداى هفتم 

تير منتقل شد. ديگر مجروحان حادثه نيز به مراكز درمانى منتقل شدند.  بررسى هاى پليسى درباره علت ماجرا 

نشــان مى داد كه متهم در حالت طبيعى نبود.  براساس اعلام مركز اطلاع رسانى پليس تهران، پس از شليك 

مأموران به پاى فرد مهاجم اين فرد در مسير انتقال به بيمارستان جان باخت. فرد مهاجم براثر اين تيراندازى 

مجروح شده كه برغم حضور عوامل اورژانس، نامبرده در مسير انتقال به بيمارستان فوت مى كند. 2 فرد مصدوم 

اين حادثه (روحانى و يكى از مســافران) نيز توسط عوامل اورژانس به بيمارستان منتقل شده اند.سيدذوالفقار 

حسينى دادستان شهررى نيز درباره جزئيات اين ماجراافزود: فرد مهاجم براثر تيراندازى پليس مترو مجروح 

شده كه با حضور عوامل اورژانس به بيمارستان منتقل مى شود كه در مسير انتقال جان خود را از دست داده 

است. وى با تشريح چگونگى وقوع اين حادثه اظهار كرد: يك روحانى بنا به دلايلى كه هنوز مشخص نيست به 

يكى از افراد حاضر در ايستگاه مترو شهررى(كه ظاهرا از اراذل و اوباش منطقه بوده) تذكر داده كه اين امر منجر 

به بروز درگيرى مى شود. دادستان شهررى افزود: اين فرد كه به نظر مى رسد از اراذل و اوباش شهررى بوده، در 

پى آن با سلاح سرد به روحانى و يكى ديگر از مسافران(كه قصد حمايت از روحانى را داشته) حمله كرده و هر 

2 نفر را زخمى مى كند. وى تصريح كرد: در ادامه پليس مترو براى پايان دادن به درگيرى وارد صحنه شد كه 

فرد مهاجم با تجرى و عدم توجه به اخطارهاى پليس به عربده كشى و استفاده از سلاح سرد ادامه مى دهد كه 

در نهايت پليس مجبور به تيراندازى مى شود. به گفته وى، فرد مهاجم بر اثر اين تيراندازى مجروح و در نهايت 

كشته مى شود. حسينى با بيان اينكه فرد روحانى از قضات سابق دادگاه خانواده بوده افزود: 2 مصدوم اين حادثه 

توسط عوامل اورژانس به بيمارستان منتقل شدند.  براساس اعلام مركز اطلاع رسانى پليس پايتخت، در اين 

حادثه فرد مهاجم(مرد) كه حدود 40 ساله بود با چاقو به جمعى از شهروندان حاضر در ايستگاه حمله مى كند.

ســاله كه با قمــه به مردم 
و مســافران حملــه كرده بــود بعــد از درگيرى با 
مأمــوران پليس كشــته شــد. صبح شــنبه فردى
ســاله با ســلاح ســرد وارد ايستگاه شهر رى
      شــد ناگهان با حمله به يك روحانى باعث بر هم 
زدن نظم و امنيت ايســتگاه مترو شهررى شد. وى با 
 نفر از آن ها را زخمى 
كرد كــه عوامل انتظامى مســتقر در مترو وارد عمل 

خط قرمز: پليس شهرستان نيشابور در يك اقدام قاطع 
و ضربتى 6 نفر از اراذل و اوباش متوارى را دستگير كرد.

سرهنگ حسين بيات مختارى فرمانده انتظامى شهرستان 
نيشابور در تشريح اين خبر گفت: روز گذشته طرح ارتقاى 
امنيت اجتماعى با محوريت مبــارزه با اراذل و اوباش در 
سطح شهرستان نيشابور به اجرا درآمد. وى افزود: مأموران 
دايره اطلاعات و عمليات پليس امنيت عمومى با كمك 
مأموران تجسس كلانترى 12 جمهورى پس از يك سرى 
تحقيقات گسترده پليسى متوجه حضور تعداد چهار نفر از 
اراذل و اوباش متوارى در يك منزل در يكى از روستاهاى 

بخش مركزى شدند كه بلافاصله با هماهنگى قضايى به 
آدرس مربوطه اعزام شدند. سرهنگ مختارى تصريح كرد: 
مأموران اين فرماندهى در يك اقدام غافلگيرانه و ضربتى 
متهمان را دستگير و در بازرسى از مخفيگاهشان تعدادى 
انواع سلاح سرد كشــف كردند. سرهنگ بيات مختارى 
تصريح كرد: همچنين در يك عمليات ديگر دو نفر ديگر 
از اراذل و اوباش متوارى نيز دستگير شدند. افراد دستگير 
شده همگى داراى سوابق متعددى در زمينه چاقوكشى، 
نــزاع، مزاحمت و... بوده و از ســوى مرجع قضايى تحت 

تعقيب بودند كه با قرار صادره روانه زندان شدند.

دستبند پليس بر دستان اوباش فرارى

حتى در مرحله بعد مدعى شد 
كه زمينى در شمال كشور دارد 
و به خانواده مقتول مى دهد تا 
هرطور شــده رضايت آن ها را 
بگيرد. اين زن مى گفت در كار 
خير فعاليت دارد و تا حالا براى 
محكومان زيادى رضايت گرفته 
اســت. با اين حال وقتى ديدم 



گفتند طارمی باید مقابل استقلال بازی کند

جنگ لفظی برانکو با اسپانسر بالا گرفت

 فوتبال  حمیدرضاعرب    برگــزاری دربی 85 
ماهیتی کاملا مالی دارد وهیچ بحث فنی پشت این بازی 
 نیست. این دیدار را حامیان مالی دو باشگاه سروسامان 
داده اند تا احتمالا از کنار آن ســود قابــل توجهی را به 
جیب بزنند. گر چه هنوز روشــن نیست که این بازی با 
استقبال چه تعداد تماشاگر ایرانی حاضر در کشور آلمان 
و یا کشورهای همجوار مواجه شود اما با قطعیت می توان 
گفت که این بازی هیچ ارزش فنی ندارد و هدف تنها به 
دست آوردن پول است. ماهیت این بازی آن جا زیرسوال 
می رود که حامی مالی سرخابی ها دستور داده تمام ستاره 

ها در این بازی حضور داشته باشند. در همین راستا اما 
برانکو مخالفت هایی با حضورهمه ستاره هایش داشته و 
درحالی که یک هفته تا برگزاری این بازی باقی مانده به 
آن ها پیغام داده که نمی تواند از بازیکنی همچون طارمی 
بهره بگیرد. حامیان مالی اما تاکید بسیاری به حضور 
طارمی دارند و به مسئولان باشگاه گفته اند که یکی از 
شروط آن ها برای پرداخت بودجه قابل توجه پس از این 
بازی حضور طارمی در ترکیب اصلی است. برانکو اما به 
شدت نگران این دستور است و بارها به مسئولان باشگاه 
گفته که طارمی به دلیل دوری از تمرینات بدنســازی 

شرایط حضور در ترکیب اصلی را ندارد تا شاید حرف 
مسئولان را حامیان مالی بخرند اما دریغ از حتی کمی 

لحظه توجه. 
 حــال بایــد دید طــی روزهای آتی چــه کش و 
قوس هایی میان برانکو و حامیان مالی که اصرار به 
حضور سرخ ها با ترکیب اصلی دارند، به وجود خواهد 
آمد. درعین حال از اردوی پرســپولیس خبرهایی 
 مبنی برغیبت کامیابی نیا هم به گوش می رسد و 
دور از ذهن نیســت که این بازیکن هم درترکیب 

سرخ ها نباشد.

بد قولی استقلالی ها به تیم ملی امید
ورزش: امیر حسین پیروانی 26 بازیکن را به اردوی تیم ملی دعوت 
کرده بود که برای این ســفر نام 3 بازیکن باید خط می خورد. پیام 
نیازمند از پیکان و امیر یحیی زاده از خونه به خونه از لیست تیم ملی 
امید خط خوردند. عارف آغاســی از تراکتورسازی هم که از سوی 
باشگاهش فراخوانده شده بود تیم ملی امید را در این سفر همراهی 
نمی کند. از ســوی دیگر اما کادرفنی تیم ملی امید نگران وضعیت 
سه بازیکن دعوت شده از باشگاه استقلال است. مهدی قائدی، امید 
نورافکن و سیدمجید حسینی 3 بازیکن استقلال هستند که هنوز  
به اردو اضافه نشده اند و در حال حاضر در ارمنستان حضور دارند.  
قرار است این بازیکنان در خارج از ایران به اعضای تیم اضافه شوند 
اما تا به این لحظه هنوز وضعیت آنها به طور دقیق مشخص نیست .

یک تیم قطری به دنبال جذب مدافع 
پارس جنوبی

ورزش: باشگاه قطر اس سی برای تقویت خط دفاعی اش روی جذب 
محمد طیبی نظر دارد و حتی به این بازیکن پیشنهاد رسمی هم ارائه 
داده اســت.این پیشنهاد در حالی مطرح شده است که طیبی قبل از 
حضور در پارس جنوبی هم از قطر پیشــنهاد داشت، اما گفته بود که 
به دلیل پیشنهاد کم قطری ها حاضر نشده که به آن ها جواب مثبت 
بدهد.حــالا باید منتظر ماند و دید که در نهایــت طیبی درباره این 
پیشنهاد چه تصمیمی خواهد گرفت، این در حالی است که با پارس 

جنوبی قرارداد امضا کرده است و بازیکن این تیم به شمار می آید.

تیم ملی ایران در ستون برندگان مجله 
ورد ساکر

ورزش: در تازه ترین شــماره مجله »ورد ســاکر« که مربوط به ماه 
جولای 2017 می شود، به موفقیت تیم ملی در کسب جواز حضور 
در مرحله پایانی جام جهانی 2018 روســیه اشــاره شده است.در 
ستون »برندگان و بازندگان« از بخش »این ماه« این مجله از تیم ملی 
فوتبال ایران به عنوان یکی از برندگان ماه جولای یاد شده است. در 
این ستون در مورد تیم تحت هدایت کارلوس کی روش نوشته است: 
»ایران کنار روسیه میزبان و برزیل سومین تیمی شد که حضور خود 

را در جام جهانی سال آینده قطعی کرد«.

محرمی: برای موفقیت تیم ملی امید 
همه باید کمک کنند

ورزش: بازیکــن تیم فوتبال امید گفت که ایــن تیم می تواند در 
مســابقات قهرمانی زیر 23 سال آســیا به موفقیت برسد. صادق 
محرمی اظهار داشــت: امیدوارم همه دست به دست هم بدهیم و 

تیم خوب و قدرتمندی راهی مسابقات شود و به موفقیت برسیم.
وی در واکنش به هدایایی که در این مراسم به بازیکنان داده شد، 
گفت: به هر حال چیزی است که داده شده و در مجموع امیدوارم 

وضعیت بهتر شود.

شمسایی:» نظری«برای ماندن باید 
تعهد بدهد

ایسنا: وحید شمســایی درباره وضعیت دروازه بان سابق تیم ملی 
توضیح داد: مصطفی نظــری را بعد از بازی با هیئت فوتبال قم به 
باشگاه ارجاع دادیم و تا دیروزنیز دو، سه جلسه داشته اند اما توافقی 
حاصل نشــده است. به هر حال شــرایط برای همه بازیکنان باید 
یکسان بوده و زمینه همکاری از جانب باشگاه، کادرفنی و بازیکنان 

فراهم باشد. 
سرمربی تاسیســات دریایی همچنین در پاسخ به این پرسش که 
آیا نظری باید تعهدی را امضا کند، بیان کرد: به هر حال برای حل 
و فصــل این موضوع، لازم و ملزوم وجــود دارد و نظری باید برای 

بازگشت به تیم تعهدنامه باشگاه را امضا کند.

پرسپولیس دوشنبه به تهران می آید
ورزش: باشگاه پرسپولیس روز جمعه در اطلاعیه ای اعلام کرد که 
قطعا برای بازی سوپر جام در تاریخ 30 تیر ماه در مقابل نفت تهران 

حاضر می شود. 
از این رو قرار شــده کاروان پرسپولیس روز دوشنبه 26 تیر ماه از 
اوکراین به تهران باز گردد تا خود را برای دیدار ســوپر جام آماده 
کند و پس از برگزاری این بازی برای دیدار مقابل استقلال در دربی 

دوستانه در آلمان به این کشور سفر کند.
همچنین برانکو ایوانکوویچ از طولانی شــدن اردوی خارج از کشور 
تیم فوتبال پرســپولیس ناراحت است و یکی از دلایلی که آنها روز 

دوشنبه به ایران باز می گردند، همین موضوع است.

قضاوت داوران ایرانی در دیدار ژاپن و 
استرالیا

ورزش: دیــدار تیم هــای ملی فوتبال ژاپن و اســترالیا از ســری 
رقابت های انتخابی نهایی جام جهانی 2018 روسیه، نهم شهریور 
ماه در شــهر ســایتامای ژاپن در حالی برگزار می شود که علیرضا 
فغانی به عنوان داور وســط و رضا ســخندان، کمــک داور اول و 
محمدرضــا منصوری کمک داور دوم، قضاوت این بازی را بر عهده 
دارند. همچنین موعود بنیادی فر به عنوان داور چهارم انتخاب شده 
اســت. ناظر داوری و نماینده کنفدراســیون فوتبال آسیا از کشور 

قطر هستند.

ضد حمله

فغانی داور دربی در آلمان؟
ورزش: قرار اســت 31 تیرماه در شهر بیله فلد آلمان تیم های پرسپولیس و 
استقلال هشتاد و پنجمین دربی تهران را برگزار کنند. برای قضاوت این بازی 
از علیرضا فغانی داور بین المللی فوتبال کشورمان دعوت به عمل آمده است تا 

همراه با کمک هایش این دیدار را سوت بزنند.
البتــه احتمال اینکه علیرضا فغانی این موضوع را بپذیرد زیاد نیســت چرا که 
او این روزها به شــدت مشــغول حضور در کلاس های پیشرفته داوری برای 
جام جهانی 2018 اســت و بعید به نظر می رســد که برای قضاوت دربی 85 

به آلمان برود.
در صورتی که فغانی قضاوت این دیدار را نپذیرد، برگزار کننده های این مسابقه 
سراغ یک داور ایرانی دیگر برای قضاوت این مسابقه می روند تا راهی آلمان شود 

و دربی 85 را سوت بزند.

سردار: از کازان به تیم ملی رسیدم
ورزش: مهاجــم جوان ایرانی بعد از امضای قرارداد با روبین کازان عنوان کرد 
تمام تلاشــش را برای کمک به این تیم به کار خواهد بست.سردار آزمون بعد 
از تمدید قراردادش با تیم روبین کازان، گفت : خیلی خوشــحال هستم که به 
روبین باز گشته ام. جایی که فوتبالم را در روسیه از آن جا شروع کردم. از سران 
باشــگاه روبین کازان تشکر می کنم که این فرصت را در اختیار من قرار دادند 
که بتوانم در این تیم چهره شوم و به تیم   ملی فوتبال کشورم دعوت شوم. این 
بازیکن ادامه  داد: از طرف خودم باید بگویم که تمام تلاشــم را برای کمک به 
تیم به کار خواهم بست.  مهاجم جوان تیم   ملی فوتبال ایران همچنین، اظهار 
کرد: روبین کازان برای قهرمانی در لیگ روســیه تلاش خواهد کرد و من هم 
می خواهم در این راه به تیمم کمک کنم.آزمون در حالی با باشگاه روبین کازان 
قراردادی سه ساله امضا کرده است که ترانسفر مارکت، قیمت بازیکن ایرانی را 

یازده میلیون یورو اعلام کرده است. 
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تلگرامی

1

   تیم اوستنده بلژیک در ادامه دیدارهای تدارکاتی پیش  فصل خود در حضوررامین رضاییان ملی پوش ایرانی اش 
برابر تیم دسته اولی روسلاربه تساوی بسنده کرد.

   محمد اسدی رئیس هیئت فوتبال شهرستان جم گفت: با تکمیل ورزشگاه تختی جم این ورزشگاه آماده 
میزبانی از مسابقات لیگ برتر و برگزاری دیدار پارس جنوبی جم با پیکان تهران در تاریخ 12 مرداد ماه است.
   دو تیم تراکتورســازی و ســپاهان اصفهان در پایان دیدار دوستانه خود که در زمین شماره 2 ورزشگاه 

آزادی برگزار شد به تساوی رضایت دادند.
   وحید امیری بازیکن مصدوم تیم پرسپولیس که در اردوی اوکراین به صورت اختصاصی تمرین می کرد 

با بهبود شرایطش در تمرینات تیمی حاضر شد.
   تیم ملی فوتبال کشورمان در آخرین دیدار خود از سری رقابت های انتخابی نهایی جام جهانی سه شنبه 

1۴ شهریورماه ۹6 )5 سپتامبر( راس ساعت 20:۴5 در ورزشگاه آزادی به مصاف سوریه می رود.

  برزای در جمع خبرنگاران در آبادان اعلام کرد: تماس هایی از سوی مسئولان استقلال داشتم ولی دیگر 
تمایلی به برگشتن به این تیم را ندارم.

  ســفر رویانیان همراه ســیاه جامگان به ترکیه باعث شــد دوباره بحث وی به عنوان عضو هیئت مدیره 

سیاه جامگان جدی شود. عباسی با تائید این خبر گفت:»در حال حاضر تنها قصد رویانیان کمک به باشگاه 
سیاه جامگان است ولی در تلاشیم تا او را به عنوان عضو هیئت مدیره این باشگاه منصوب نماییم.«

  در حالی که گفته می شود منصوریان در صورت تائید نشدن تست پزشکی جباری و جپاروف دو بازیکن 

را نمی خواهد اما سرمربی استقلال روی این نفرات حساب باز کرده است.
  دژاگه می گوید:پرســپولیس به مدیر برنامه هایم پیشنهادی نداده اما آرزوی هر بازیکنی پوشیدن تیم 

پرطرفداری مثل پرسپولیس است.
  بعد از دعوت از آقاي گل جهان، کارلوس کي روش حالا پروفسور سمیعي هم میهمان شهرآورد شد.

  برانکو می گوید: فقط سید جلال حسینی نسبت به خستگی و فشار زیاد تمرینات در اوکراین شکایت 
کرده است.

  مسئولان باشگاه استقلال در انتظار بازگشت رابسون جانورایو هستند و حتی هنوز آپارتمان این بازیکن 

در تهران را تحویل نداده اند.
 آخرین خبرها حکایت از این دارد که منصوریان تاکید کرده که جباری باید در تست پزشکی شرکت کند 

و بعد در مورد او تصمیم گیری شود. جباری البته در اولین فشار بدنسازی با زانویی ورم کرده مواجه شد.
 ســرگئی ربروف سرمربی الاهلی عربستان در اقدامی عجیب، در تماس با مسئولان کمپ دیناموکی یف 

اوکراین خواستار اخراج پرسپولیس از این کمپ شد!
 شاگردان محمدرضا مهاجري پس از برگزاري اردوي 12 روزه خود در ترکیه قرار است از امروز تمرینات 

خود را در مشهد از سر بگیرند.

ایمانی: می خواهیم 
سهمیه آسیایی 

بگیریم
تسنیم: هافبــک تیم فوتبال پدیده 
خراســان معتقد اســت که این تیم 
نسبت به فصل گذشته قوی تر شده و 

با جذب چند بازیکن باکیفیت باید سهمیه آسیا را به دست بیاورد.
اکبر ایمانی در خصوص شرایط پدیده و عملکرد این تیم در فصل نقل وانتقالات 
گفت: شــرایط تیم ما برای فصل جدید خیلی خوب است و با نفراتی که به 
تیم اضافه شده اند فقط برای کسب سهمیه می جنگیم و محکوم هستیم تا به 
این هدف برسیم. خیلی ها دنبال کسب سهمیه هستند، ولی تیم ما نسبت به 
فصل قبل خیلی قوی تر شده و می خواهیم سهمیه آسیایی را بگیریم. امیدوارم 

که این اتفاق رخ دهد.

انصاری:  اول به موفقیت 
سپاهان فکر می کنم، 

بعد به آقای گلی
تســنیم: بازیکن تیم ســپاهان در 
مورد تمرینات تیم ســپاهان گفت: 
تمرینات منظم و سنگینی را پشت سر 

گذاشــته ایم و این به تیم کمک می کند تا روز به روز آماده تر شویم. ساسان 
انصاری در پاسخ به این پرسش که آیا به آقای گلی در لیگ برتر فکر می کند 
یــا خیر ، عنوان کرد: در ابتدا به دنبال موفقیت و کمک به تیم هســتم. هر 
بازیکنی دوســت دارد که آقای گل شود اما تفکر من بیشتر این است که به 
تیم کمک کنم. موفقیت تیم خیلی مهم تر از موفقیت من است و هدفم این 

است که در کنار موفقیت تیمم من هم به موفقیت برسم.

گل محمدی: حضور 
بنگر در تراکتورسازی 

منتفی است
ورزش: سرمربی تیم تراکتورسازی در 
مورد اینکه گفته می شود محسن بنگر 
قرار است به تراکتورســازی برگردد، 

گفت: یک ســری صحبت ها در مورد این موضوع انجام شــد اما حضور بنگر 
در تراکتورســازی منتفی اســت. من فکر می کنم ما اگر با جوانان کار کنیم 
بهتر است، البته بنگر بازیکن خوب و با تجربه ای است اما من ترجیح می دهم 
که بیشــتر با جوانان کار کنم. یحیی گل محمدی افزود: بنگر مدتی به خاطر 
یکسری مشــکلات از میادین دور بود و ما هم به همین خاطر فرصت نداریم 

که او را با تیم هماهنگ کنیم. ما کارمان را با همین جوانان دنبال می کنیم.
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ورزشـــی

   

سوپرجام درآمد زا یا دردسرساز؟ 
ورزش: مسئولان سازمان لیگ در حالی با تغییر تاریخ سوپر جام مدعی 
کمک به ســرخابی ها در این مورد شده اند که به سادگی پتانسیل بالای 
بازی ســوپرجام را در درآمدزایی نادیده گرفته اند. بازی ســوپرجام در 
کشــوری مثل ایتالیا سال  هاســت که در کشورهای مختلفی مثل قطر، 

آمریکا و چین برگزار می  شود.
 برگزاری این بازی در این کشــورها هــم درآمدزایی فوق  العاده ای برای 
فوتبال ایتالیا و باشگاه های حاضر در سوپرجام ایجاد می  کند و هم از نظر 
تبلیغاتی به ســود ایتالیا و کشورهای میزبان سوپرجام مثل قطر و چین 
است. اما به لطف مسئولان کاربلد! بازی سوپرجام در ایران تبدیل به یک 
بازی دوستانه و البته دردسرساز شده که در طول 12 فصل گذشته فقط 

2 بار برگزار شده است! 
کاش مسئولان ســازمان لیگ بی برنامگی و ناتوانی خود را پشت کمک 
به درآمدزایی ســرخابی ها پنهان نکنند و از این به بعد به دنبال راه هایی 

برای برگزاری باشکوه و البته درآمدزای بازی سوپرجام در ایران بکنند.

  طاهری:  برگزاری دربی در دستور کار قرار دارد
سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره اینکه تکلیف برگزاری دربی در آلمان 
و سوپر جام چه می شود، اظهار داشت: همان طور که در اطلاعیه باشگاه 

اعلام کردیم، هم در سوپر جام به میدان می رویم، هم در دربی.
علی اکبر طاهری در پاسخ به این سؤال که با توجه به همزمانی مسابقات 
)دربی 31 تیر و ســوپرجام 30 تیر( چگونه امکان برگزاری هر دو دیدار 
وجود دارد، گفت: در دســتور کار ما است که دربی برگزار شود. همزمان 
در حال رایزنی هســتیم تا در بازی سوپر جام هم شرکت کنیم.وی در 
واکنش به اظهارات سعید فتاحی مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ 
که گفته بود پرسپولیس درخواستی برای برگزاری سوپر جام نداده است، 
گفت: شاید منظورشان درخواست کتبی بوده، اما صحبت های مان را در 

این زمینه انجام داده ایم و کارها در حال هماهنگ شدن است.
طاهری در خصوص اینکه باشــگاه پرسپولیس تاریخ 28 تیرماه را برای 
ســوپر جام پیشــنهاد داده اســت، عنوان کرد: فعلًا تاریخی نداده ایم و 
فدراسیون و ســازمان لیگ باید زمان را مشخص کنند. در حال رایزنی  

در این باره هستیم.

  درآمد 7 میلیاردی استقلال
در حالی که زمان زیادی تا شروع بازی های لیگ برتر باقی نمانده است، 
باشگاه استقلال به دلیل مشکلات مالی هنوز حق و حقوق بازیکنان تیم 

فوتبال این باشگاه را پرداخت نکرده است.
مســئولان این باشــگاه قرار اســت از طریق درآمد دربی تهران که در 
آلمان برگزار خواهد شــد، پیش قسط اول قراردادهای بازیکنان این تیم 

را پرداخت کنند. 
یکی از مســئولان اســتقلال خبر داد که این باشــگاه از دربی حدود 7 

میلیارد تومان درآمد خواهد داشت. 

نگاهی به پراکندگی لژیونرهای اروپایی

قاره سبز در مشت ایرانی ها
نود: رامین رضاییان، کاوه رضایی و احســان حاج صفی 
تازه ترین لژیونرهای ایرانی فوتبال ایران محسوب می شوند.

هم اکنون نزدیک به 10 ملی پوش ایرانی در نقاط مختلف 
اروپا توپ می زنند. ایران ســه نماینده در روسیه، شرقی 
ترین کشــور اروپا دارد. در کشورهای اروپایی غربی ملی 

پوشان ایرانی در هلند و بلژیک توپ می زنند.
علیرضا حقیقــی نماینــده فوتبال ایران در شــمال 
اروپاست، در جنوب هم چند ایرانی شاخص در یونان و 

پرتغال بازی می کنند.
پراکندگی بازیکنان مطرح فوتبال ایران در اروپا به شرح 

زیر است: 
 روســیه: سعید عزت اللهی)روســتوف(/ سردار آزمون 
)رابین کازان( میــلاد محمدی )گروژنی(. هنوز انتقال 

رضا شکاری به روستوف تائید نشده است.
کرواسی: علی کریمی) دینامو زاگرب(

یونان: احسان حاج صفی و مسعود شجاعی)پانیونیوس(/ 
کریم انصاری فرد )المپیاکوس(

هلند: علیرضا جهانبخش )آلکمــار(/ رضا قوچان نژاد 
)هیرنفین(

بلژیک: کاوه رضایی )شارلوآ(/ رامین رضائیان)اوستنده(
پرتغال: امیر عابدزاده) ماریتیمو(

سوئد: علیرضا حقیقی: )اسکیل استونا(
آلمان: دنیل داوری) دوئیسبورگ(

بــه غیر از بازیکنان بالا که بازیکنــان معروف تری اند، 
ملی پوش فعلی یا ملی پوش ســابق اند، شــاید بیش 
از 20 بازیکن دیگــر هم در تیم های غیر مطرحی در 
فنلانــد، یونان، جمهوری آذربایجان، مولداوی و... توپ 

می زنند. ضمن اینکه تکلیف اشــکان دژاگه هم هنوز 
روشــن نیست.ایران چندین و چند لژیونر هم در آسیا 
دارد. مرتضی پور علی گنجی و سروش رفیعی در قطر 
بازی می کنند. خالد شفیعی به کره جنوبی رفته است. 
ده هــا بازیکن غیر ملی پوش هم در تایلند، اندونزی و... 

بازی می کنند.

سناریوی تغییرات در مدیریت فوتبال ایران
به نام »کی روش« به کام »تاج«

سینا حسینی : پس از چند روز از برکناری ناگهانی علیرضا اسدی و انتخاب 
محمدرضا ساکت به عنوان سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال این پرسش 
برای اهالی فوتبال به ویژه منتقدان به وجود آمده است که واقعا بازیگردان این 
اتفاقات چه کسی بود؟ با کمی دقت و توجه می توان به این باور رسید که کی 
روش هیچ نقشی در جریان برکناری اسدی نداشت بلکه او به واسطه اطلاعاتی 
که از سوی مدیران بالادستی فدراسیون فوتبال به او رسیده بود بیانیه تند و تیز 

علیه اسدی را در حساب شخصی خود در فیس بوک منتشر کرد! 
البتــه در این بین مســئولان وزارت ورزش هم چندان بــی میل به برکناری 
اسدی نبودند چون وی تنها بازمانده کلیدی از دوره وزارت محمود گودرزی در 
دستگاه ورزش بود به همین دلیل محمدرضا داورزنی با تائید تلویحی برکناری 
اسدی این موضوع را یک اتفاق طبیعی و عادی قلمداد کرد تا همه چیز به سود 
رئیس فدراسیون فوتبال تمام شود. گام دوم مهدی تاج برای یکدست ساختن 
مدیریــت فوتبال حذف امیر عابدینی بود، البتــه عابدینی پیش از این هم از 
مسئولیت خود همانند اسدی استعفا داده بود اما هیچ کسی تصور نمی کرد در 
این مقطع او نیز به سرنوشت دبیرکل محکوم شود. سومین گام بی تاثیرکردن 
علی کفاشیان از مجموعه تصمیم گیری فوتبال ایران بود، تاج که در ظاهر یک 
شریک تمام عیار برای رئیس سابق بود رفته رفته او را از گردونه تصمیم گیری 
خارج کرد تا هم خواسته مســئولان دستگاه ورزش برآورده شود هم خودش 
همه کاره فوتبال ایران باشد، امروز کفاشیان هم به این باور رسیده و تاکید دارد 
نقشــش در فوتبال ایران دکوری است! حالا باید دید کابینه جدید مهدی تاج 

برای ادامه کار متشکل از چه کسانی خواهد بود. 



تكواندوى ايران آدم هاى بزرگ مى خواهد

ساعى: بدهى « پولادگر» را مى دهم تا برود
 تكواندو    فارس     هادى ساعى، مدير فنى تيم هاى ملى 
در نشست خبرى گفت: درباره اتفاقاتى كه در تكواندو رخ داده 
و رخ مى دهد، تصميم نداشــتم صحبت كنم. سكوت كرده
 بودم.  قبل از اين هــم در المپيك اتفاقاتــى رخ داد و بعد از 
المپيك نظرات فنى را اعلام كــردم كه به مزاج آقايان خوش 

نيامد.
وى افــزود: به من زنگ زدند كه مى خواهند با اين نظرات 
فنى فدراسيون را خراب كنند. 3 سال است كه پايم را خانه 
تكواندو نگذاشتم، چون نمى خواهم براى اين رشته اتفاق 
بدى رخ دهد. برخى مواقع نبودن كمك مى كند؛ ســعى 
كردم نباشــم تا دوستان با آرامش كار كنند، اما متأسفانه 

اين اتفاقات رخ نداد.
ملى پوش ســابق تكواندوى ايران در ادامه اين نشســت، 
يادآور شــد: امروز هم به خاطر اينكه نمى خواســتم تك 
تــك با خبرنگاران صحبــت كنم اين نشســت را برگزار 
كردم. دوست داشتم از اعضاى فدراسيون نيز كسى حاضر 

مى شد.
  گفتند هادى ساعى با فدراسيون بسته و سكوت 

كرده
وى در ادامه صحبت هاى خود خاطرنشــان كرد: برخى ها 
گفتند چرا هادى ســاعى ســكوت كرده و در شبكه هاى 
اجتماعى مطالبى را نوشتند آنها نوشتند كه هادى ساعى با 
فدراسيون زد و بند كرده و سكوت كرده است. نه، اينطور 
نبوده من با كســى نبســته ام و در تكواندو به هر چه كه 
مى خواســتم رسيده ام من هر چه كه دارم به لطف خدا از 

تكواندو است.
  تيم ملى بزرگ ايران آدم هاى بزرگ مى خواهد

هادى ساعى درمورد تيم ملى تكواندو گفت: همه بچه ها در 
تيم ملى زحمت كشيدند و تلاش كردند من كنار آنها بودم 
و مسابقات آنها را از نزديك ديدم هيچ وقت مربى دوست 
ندارد كه بازيكنش ببازد و يا اينكه بازيكنى دوســت ندارد 
كه در مسابقه اى شكست بخورد. همه تلاش كردند تا تيم 
نتيجه بگيرد به هر حال يك تيــم بزرگ مثل تكواندوى 
ايران آدم هاى بزرگ مى خواهد. تنها نمى شود كار كرد. من 

دلم براى مهدى بى باك سوخت. 

  به وزير ورزش اطلاعات غلط مى دهند
هادى ســاعى در ادامه صحبت هاى خود درمورد اطلاعات 
غلطى كه به وزير ورزش و جوانان مى دانند، گفت : متأسفانه 
اتفاقاتى كه در اينجا رخ مى دهد اين است كه اطلاعات اشتباه 
را آقايان به وزيــر ورزش مى دهند و او هم در صحبت هاى 
خود اطلاعات اشتباه را رسانه  اى مى كند. من به وزير ورزش 
حق مى دهم چون هر چه مشاورانش به او گزارش دهند را 
قبول مى كند و در صحبت هاى خــود مطرح مى كند. آنها 
رفتند گفته اند افرادى كه  (تعداد منتقدان هم زياد است) به 
دنبال گرفتن فدراسيون و تيم ملى هستند. به هر حال من 
از صحبت هايى كه وزير ورزش مى كند، تشكر مى كنم اما از 
اطرافيان درخواست مى كنم اطلاعات غلط ندهند. اميدوارم 
وزير ورزش منتقدان را ببيند. مــن نمى خواهم براى وزير 
ورزش تعييــن تكليف كنم اما به هــر حال صداى خانواده 

تكواندو درآمده و اميدوارم منتقدان ديده شوند.

  پولادگر خيلى پيش از اينها بايد مى رفت
وى در پاسخ به اين سؤال مبنى بر اينكه رئيس فدراسيون 
تكواندو پس از بازگشت از مسابقات جهانى به هيچ عنوان 
پاسخگوى اصحاب رسانه نبوده و آيا به نظر شما او سهمى 
در اين ناكامى ندارد كه اين طور ســكوت كرده اســت؟ 
گفت: پولادگر ســهم داشته و دارد. او در مقطعى كار كرد 
و افتخارات زيادى به دســت آورد اما به نظرم آب با تمام 
تطهير بودنش يك جا بمانــد مى گندد. او خيلى زودتر از 
اينها با تمــام افتخاراتى كه به دســت آورده بايد در اوج 
مى رفت. البتــه او بهتر مى تواند تصميم بگيرد به هر حال 
اگر تيم قهرمان دنيا مى شــد اولين نفر در نشست خبرى 
حضور پيدا مى كرد اينكه حالا با تمام اتفاقاتى كه رخ داده 

پاسخگو نيست، كار بسيار بدى است.
  بدهى مالى پولادگر را مى دهم تا برود

هادى ساعى در ادامه صحبت هاى خود عنوان كرد: پولادگر 

مدعى است من بدهكار تكواندو هستم اما فكر مى كنم الان 
مردم بدهكار هستند. او 6-5 سال مدعى شده به تكواندو 
دين دارم و اين چندسال را به اين شكل سپرى كرد و حالا 
6-5 سال مى خواهد بگويم به تكواندو بدهكارم و مى خواهم 
بدهى ام را بدهم. اگر بدهى او مالى اســت من مى دهم تا 
برود (با خنده) اما بدهى هاى ديگر را چه كسى مى خواهد 
بدهد؟ نمونه آن مهدى خدابخشى است نفر اول رنكينگ 
دنيا اســت و حالا خانه نشين شــده است. او به مسابقات 
دعوت مى شود اما او را نمى برند. نمونه ديگر آن كه بسيارى 
از اين نمونه ها اســت بهنام اسبقى اســت. او به مسابقات 
مختلف دعوت شــده اما او را نمى برند. اينها خيانت هايى 
است كه به تكواندو مى شود. وقتى جوانى در رنكينگ يك 

دنيا قرار دارد و خانه نشين مى شود اين خيانت است. 
بــه هر حال يك جــوان حرفى زده و نبايد تــاوان آن را 
كشــورمان بدهد. محمــد باقرى معتمــد، نايب قهرمان 
المپيك را خانه نشين كرديم چون او مى خواست در مجمع 
دوره قبل به هادى ســاعى رأى بدهد، در مجمعى كه من 
حضور نداشتم، اينها غرض ورزى شخصى است. وقتى اسم 
هادى ساعى را از كميته ورزشكاران حذف مى كنند اينها 

خيانت و لطمه زدن به كشور عزيزمان ايران است.
  مردم پشت پرده را نمى دانند

ساعى در ادامه صحبت هاى خود گفت: آيا كسى در طول 
اين سال ها شاهد بوده من عليه بازيكن و كادر فنى صحبت 
كنم؟ دليلش اين اســت كه بنده شاهد تلاش آنها بوده ام، 
متأســفانه مردم پشــت پرده را نمى دانند، نمى دانند كه 
شرايط روحى و روانى آنها به چه صورت است. متأسفم از 
اينكه در حال حاضر تكواندوى ما را با تكواندوى آذربايجان 
مقايسه مى كنند. آنها به خاطر مهماندوست افتخار آفرينى 
كردنــد. باز هم بــه وزير ورزش و جوانــان اطلاعات غلط 
مى دهند و مى گويند ما نتايجى بهتر از آذربايجان كســب 
كرده ايم. آذربايجان كجاى تكواندوى جهان اســت؟ آنها 
يك بــار در جام جهانى قهرمان شــدند و هرچه دارند از 
رضا مهماندوســت اســت پس نبايد وزير ورزش به خاطر 
اينكه آذربايجان چهارم شده نتايج تكواندوى ايران را خوب 

بدانند. 

جودو قهرمانى آسيا
خجسته ،  نقره دوره قبل را تكرار كرد

ورزش: هجدهمين دوره رقابت هاى جودو جوانان آسيا با حضور 177 
جودوكار از 17 كشــور  به ميزبانى قرقيزستان در شهر بيشكك آغاز 
شــد كه از ميان شش نماينده ايران تنها عليرضا خجسته موفق شد 
مــدال نقره دوره قبل خود را تكرار كند و ســاير نمايندگان ايران از 
رسيدن به مدال بازماندند. عليرضا خجسته نماينده وزن 66- كيلوگرم 
در گام نخست «لى پنگ» جودوكار چين تايپه را از پيش رو برداشت و 
در ادامه «مورات» از قهرمان نوجوانان آسيا از قزاقستان به نيمه نهايى 
راه يافت. خجســته در ادامه «سانگات» ديگر جودوكار قزاقستان را از 
پيش رو برداشت و به فينال راه يافت. اين نماينده كشورمان در ديدار 

نهايى مقابل جودوكارى از ازبكستان باخت و نقره گرفت.

وزير ورزش و جوانان: 
مديران ضعيف را كنار مى گذاريم

ايسنا، مسعود ســلطانى فر، وزير ورزش و جوانان با تأكيد بر اينكه از 
مديركل هايى كه قوى باشند حمايت خواهيم كرد، گفت: نظام ارزيابى 
مديركل هاى استانى و روساى فدراسيون ها را هر سه ماه يكبار برگزار 
مى كنيم و در صورتى كه مديرى ضعيف باشد آن را كنار خواهيم زد. 

دووميدانى قهرمانى نوجوانان جهان 
آخرين دونده ايران بيست وهفتم شد!

ورزش: در آخرين روز از رقابت هاى دووميدانى قهرمانى نوجوانان 
جهان در كنيا، ديروز (شنبه) آرمين شاه ملكى در ماده 10 كيلومتر 
پياده روى با حريفانش رقابت كرد و با ثبت زمان 53:15,46 دقيقه 
در رده بيست و هفتم قرار گرفت. بدين ترتيب كار كاروان كشورمان 

در اين دوره از رقابت ها بدون كسب مدال خاتمه يافت.

پايان مسابقات شناى مسافت كوتاه 
انتخابى تيم ملى 

ورزش: رقابت هاى مســافت كوتاه انتخابى تيم ملى شنا در موارد 
مختلف برگزار شد. در پايان رقابت هاى شناى مسافت كوتاه انتخابى 
تيم ملى به ميزبانى زنجــان مهدى انصارى ركورد 50 و 100 متر 
پروانه را در اســتخر 25 متر شكست. در پايان اين رقابت ها مهدى 
انصــارى موفق به ثبت ركورد جديد 50 متر پروانه با زمان 24:97 
شــد. او همچنين در 100 متر پروانه با زمان 53:94 در استخر 25 

متر ركورد جديدى را ثبت كرد. ركورد قبلى اين ماده 54:63 بود.

مجرد: تمرين در كنار بهترين هاى دنيا 
دستاوردهاى زيادى برايم دارد

فارس: على اصغر مجرد، ســرعتى زن تيم ملــى واليبال جوانان 
درمورد حضورش در اردوى تيم ملى بزرگسالان ايران و تمرين زير 
نظر ايگور كولاكوويچ گفت: بعد از رقابت هاى قهرمانى جهان تنها 3 
يا 4 روز استراحت كرديم و بلافاصله كارمان در تيم ملى بزرگسالان 
آغاز و دنبال شــد. من به درخواست كولاكوويچ به اردوى تيم ملى 

بزرگسالان رفتم تا طرفين بيشتر باهم آشنا شوند.
وى ادامه داد: اگر چه مدت زمان كوتاهى را با بزرگسالان گذرانديم، 
امــا بازى كردن و توپ زدن در كنار بازيكنانى كه جزو برترين هاى 
جهان هســتند مى تواند براى ما كه راه طولانى را در پيش داريم، 
دستاوردهاى زيادى داشته باشد، چرا كه در كنار آنها با موقعيت هاى 

حساس زيادى در جريان بازى و تمرين مواجه شديم.

مشكلات كاروان ايران براى حضور در 
بازى هاى داخل سالن آسيا

فارس: اصغر رحيمى، سرپرســت كاروان ايران در بازى هاى داخل 
سالن آسيا درباره مشــكلاتى كه در خصوص ثبت نام كاروان ايران 
براى بازى هاى داخل سالن آسيا ايجاد شده گفت: تركمنستان اعلام 
كرده ثبت نام ها از طريق تله كنفرانس صورت مى گيرد در حالى كه 
سيستم ارتباطى اين كشور اصلاً خوب نيست. با اين وضع اينترنت 

نمى دانم چطور مى توانيم ثبت نام را انجام دهيم.
سرپرست كاروان ايران در بازى هاى داخل سالن آسيا در پاسخ به اين 
ســؤال كه شما به شوراى المپيك آســيا هم در اين باره نامه نوشتيد 
آيا پاســخى دريافت كرديد يا خير، گفت: پاسخى ندارند به ما بدهند 
كاملاً مشــخص است كه تخلفاتى انجام مى شود تا تركمنستان حتماً 
در جايگاه اول قرار بگيرد. شــوراى المپيك آســيا به تركمنستان باج 
داده است واقعاً مشكلات زيادى وجود دارد اگرچه زيرساخـت هاى اين 

كشور در حد المپيك است اما پروازى به اين كشور وجود ندارد.
وى در ادامه با اشــاره به اينكه هيچ مسئولى از آسيا پاسخگوى اين 
مشكلات نيست، تصريح كرد:  ما براى مسابقات مختلف مثل المپيك 
هم مشــكلاتى داشــتيم اما آن را به IOC منتقل مى كرديم. الان 
نمى دانيم با چه كسى حرف بزنيم چرا كه افراد خارجى اين بازى ها را 

برگزار مى كنند و نمى توانند مشكلات فنى را حل كنند.

سرعت بازى هاى NBA بيشتر مى شود
ورزش: سازمان ليگ بســكتبال حرفه اى آمريكا (NBA)، تعداد 
وقت هاى استراحت هر بازى و تعداد وقت هاى استراحت در 2 دقيقه 
پايانى هر ديدار بسكتبال را به خاطر افزايش سرعت مسابقه، كاهش 
داد. بر اساس تصميم جديد، تعداد وقت هاى اضافه در يك مسابقه 
بســكتبال از 18 به 14 كاهش يافــت و همچنين هر مربى در 3 
دقيقــه پايانى و در وقت هاى اضافــه مى تواند به جاى 3 از 2 وقت 

استراحت استفاده كند.

برنز ژيمناستيك توكيو به ايران مى رسد؟
نامه نگارى براى كسب مدال!

فارس: اســماعيل ادهمى، سرپرســت دبيرى فدراسيون ژيمناستيك 
گفت: مدتى پيش مكاتبه اى با فدراسيون جهانى انجام داديم. ورزشكارى 
از قزاقســتان در مســابقات چلنج كاپى كه ماه مــى 2015 در وارناى 
بلغارســتان برگزار شد مدال برنز را به دست آورد، اما آزمايش دوپينگ 
وى در آنجا مثبت اعلام شد. فدراسيون جهانى حكم تعليقى براى اين 
ورزشــكار درنظر گرفته است، اما در حكم وى تاريخ ژانويه 2016 ثبت 
شده اســت. سرپرست دبيرى فدراسيون ژيمناستيك خاطرنشان كرد: 
تيم ايران در آگوست 2015 در مسابقاتى به ميزبانى توكيو حضور پيدا 
كرد و هادى خنارى نژاد در بخش دارحلقه عنوان چهارم را به دست آورد 
و ورزشكار قزاق عنوان سوم را به خود اختصاص داد. طى مكاتبه اى كه 
با فدراسيون جهانى انجام داديم قرار شد اگر دوپينگ وى مثبت اعلام 

شده  مدال برنز رقابت هاى توكيو به نماينده ايران برسد.
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انتقال «باكايوكو»  به 
چلسى تكميل شده 

است؟
گل: به نظر مى رسد فرآيند انتقال پر پيچ 
 و  خم هافبك موناكو به چلسى، با انجام 
معاينات و امضاى قرارداد وى در لندن به 

پايان رسيده است. منابع سايت گل اطلاع داده اند كه تيمو باكايوكو روز پنجشنبه به 
لندن سفر كرده و روز جمعه نيز تست پزشكى خود را انجام داده است. عكس هايى 
از وى نيز در حال بازديد از كمپ تمرينى چلســى و صحبت با كونته در برخى از 
سايت ها منتشر شده است. فرآيند انتقال اين هافبك دفاعى تنومند با درخواست 
پول بيشتر از طرف مديرعامل موناكو در آخرين لحظات و لزوم تفاهم اين بازيكن با 

چندين مدير برنامه و واسطه، كار اين انتقال را بسيار پيچيده كرده بود.

اينتر براى فروش 
پريشيچ، مارسيال را 

طلب كرد
ورزش: باشگاه منچستريونايتد كه براى 
به خدمت گرفتن ايوان پريشيچ ستاره 
كــروات اينترميلان مذاكــرات خود را 

مدتى است كه آغاز كرده، با مانعى جديد از طرف تيم ايتاليايى مواجه شده است. 
يونايتد براى خريد پريشيچ رقم 30ميليون يورو را پيشنهاد داده و گفته مى شود 
خود اين بال چپ 28ساله نيز براى رفتن به اولدترافورد علاقه مند است؛ اما آبى و 
سياه پوشان شهر ميلان علاوه بر اصرار به رقم درخواستى 45ميليون يورويى خود 
گزينه ديگرى را در مقابل شــياطين سرخ قرار دادند كه آنتونى مارسيال ستاره 

21ساله را به اينتر داده و به جاى او پريشيچ را به خدمت بگيرند.

سبايوس: تاريخ رئال 
را پربارتر خواهم كرد

ورزش: خريــد جديد باشــگاه رئال 
مادريــد مى گويد لياقــت خود براى 
پوشــيدن پيراهن اين تيم را نشــان 
خواهــد داد و تــلاش مى كند حتى 
اين تيم بر افتخاراتش بيش از پيش 

بيفزايد. دنى ســبايوس مى گويد: نمى توانيد تصــور كنيد چه غرور و حس 
وظيفه اى را از زمان انتقال به رئال مادريد احســاس مى كنم. تمام توانم را به 
كار خواهم گرفت كه براى اين تيم حتى افتخارات بيشترى نسبت به گذشته 
رقم بخورد. من انگيزه بســيار بالايى دارم و تــلاش مى كنم فروتنى خود را 
حفظ كرده و ســخت تلاش كنم. مى خواهم ثابت كنم كه لياقت پوشــيدن 

اين پيراهن را دارم. 

امروز در فينال مقابل چيليچ

«فدرر» افسانه اى در آستانه هشتمين قهرمانى ويمبلدون 
دلارام عظيمى: راجر فدرر تنها يك مسابقه با 
هشــتمين جام قهرمانى رقابت هاى ويمبلدون 

فاصله دارد. 
تنيســور سوئيســى با برترى 3-0 برابر توماس 
برديــچ در ديدار نيمه نهايى اين رقابت ها، براى 
يازدهمين بار در فينال اين تورنمنت حضور يافته 
است. فدرر كه در اين مسابقات فراتر از حد انتظار 
ظاهر شده و حتى يك ست هم به رقبايش واگذار 
نكرده است، در بازى نيمه نهايى هم رقيب چك 
تبار خود را كه در فرم مطلوبى به ســر مى برد، 
از پيش رو برداشــت تا در بازى نهايى امروز برابر 
تنيســور كروات قرار گيرد. فدرر در كل مسابقه 
مقابل برديچ تنها يك بار مرتكب اشــتباه شد و 
آن زمانى بود كه حريفش در گيم هشــتم ست 
اول ســرويس او را برك كرد و بــازى را به تاى 
برك كشاند. سيد سوم مسابقات امروز اين شانس 
را خواهد داشــت تا نخستين بازيكنى نام گيرد 
كه توانســته هشــت بار جام قهرمانى مسابقات  
ويمبلدون را بالاى ســر ببرد. دراين شــرايط او 
براى نوزدهمين بار برنده يك تورنمنت گرنداسلم 

تنيس خواهد بود. 

فــدرر كه در ســت اول برترى 4-2 خــود را با 
تساوى 4-4 عوض كرد، درنهايت با نتيجه 4-7 
در تاى برك پيروز شــد. همين نتيجه در ست 
دوم تكرار شد و در ست سوم يك بار ديگر كلاس 
بالاى تنيس خــود را با دو ضربه ايس پياپى كه 
فرصــت برك كردن ســرويس او را روى نتيجه 
3-2 از برديچ گرفت، به همگان نشان داد. سپس 
در گيم بعدى ســرويس برديــچ را برك كرده و 
درنهايت بازى را دراين ســت هم با نتيجه 4-6 

به پايان برد.
 مارين چيليچ هم با برترى 3-1 برابر سم كوئرى 
از آمريكا توانســت براى دومين بار راهى فينال 
يك تورنمنت گرنداســلم شود. او پيشتر درسال 
2014 به فينال يواس اوپن صعود كرده و قهرمان 
شده بود.چيليچ برابر حريف آمريكايى خود تقريبا 
بازى بى نقصى ارائه كرد و 25 ضربه ايس داشت. 
او با اينكه ست اول را در تاى برك با نتيجه 6-8 
واگذار كرده بود، اما در ســه ست بعدى با اقتدار 

ظاهر شد.
فــدرر و چيليــچ تاكنون 7 بــار برابر هــم قرار 
گرفته اند كه ســهم تنيســور سوئيســى از اين 

رويارويــى ها 6 پيروزى بــوده و همين امر پيش 
از فينال امروز شــانس او را براى قهرمانى افزايش 
داده اســت. اين درحالى اســت كه اختلاف اين 
دو در رنكينــگ جهانى تنيــس تنها يك رتبه و 

آنها در جايگاه پنجم و ششــم رده بندى برترين 
تنيسورهاى دنيا قرار گرفته اند. ضمن اينكه نبايد 
فراموش كرد كه درآخرين نبرد اين دو كه ســال 
گذشــته در يك چهارم نهايى ويمبلدون برگزار 

شده بود، فدرر در يك نبرد حساس به تمام معنا 
با نتيجه 3-2 از ســد چيليچ گذشــته و سه مچ 
پوينت او را هم بى اثر كرده بود. تنيســور ســابق 
شــماره يك جهان بعد از راهيابى به فينال گفت: 
«نمى توانم اين اتفاق را باور كنم. سال گذشته بعد 
از ويمبلدون شــش ماه از تنيس دور بودم. به اين 
فكر كردم كه زندگى من بعد از تنيس چه خواهد 
بود و مى خواهم يك پدر و همسر خوبى باشم. ولى 
به جســم خودم هم استراحت دادم. بازگشت من 
به تنيس حتمى نبود. ولى دوباره به زمين اصلى 
ويمبلدون برگشته ام. جايى كه همه تنيسورهاى 
دنيا مى خواهند حداقل يك بار هم شــده  درآن 
حضور يابند. من دوباره در فينال ويمبلدون هستم. 
بازى با چيليچ نبردى تماشــايى خواهد بود. ما از 
سال ها قبل يكديگر را مى شناسيم. سه سال پيش 
چيليچ در نيويورك من را نابود كرد. اميدوارم كه 

يكشنبه اينقدر خوب بازى نكند». 
راجر تمام نشــدنى و 35 ساله امسال در ملبورن 
اولين گرنداســلم سال را فتح كرد و حالا فرصت 
خوبى براى به خانه بردن دومين عنوان قهرمانى 

گرنداسلم اين فصل پيش رو دارد.

كيهانى: 
كارمان براى بازى هاى 

آسيايى سخت شد
فارس: مجيد كيهانى، رئيس فدراسيون دووميدانى در مورد 

اينكه گفته مى شد سطح مسابقات قهرمانى آسيا نسبت به دوره 
گذشته پايين بود و ركوردها براى آينده نگران كننده نيست، گفت: به هيچ 
وجه از دوره قبل سطحش پايين تر نبود. طبيعتا يكى دو ماده استثناست. 

اينكه گفته شده ژاپن نتوانسته طلا بگيرد به اين دليل بود كه كره جنوبى بالا 
آمده است. حسين كيهانى كه طلا گرفت حتى مى توانست ركورد بهترى 
بزند. در مجموع هم مسابقات خوب بود و هم ما خوب نتيجه گرفتيم.  
رئيس فدراسيون دووميدانى با بيان اينكه با اين مدال ها كار شما در 
مسابقات بازى هاى آسيايى سخت شده است يا خير، گفت:  واقعا 

كارمان سخت شده از همين الان بايد برنامه ريزى كنيم. 
بازى هاى آسيايى شرايطش با قهرمانى آسيا 

فرق مى كند. 

كواچ 
خواهان جذب ستاره 

واليبال ايران 
ورزش: سرمربى اسبق تيم ملى واليبال ايران خواهان جذب 

ستاره ملى پوش ايران شد. تيم واليبال هالك بانك با هدايت كواچ 
قهرمان آخرين دوره رقابت هاى ليگ تركيه شدند. شاگردان كواچ با 

پيروزى 3 بر 2 برابر تيم آركاس در بازى آخر به دومين قهرمانى متوالى شان 
در ليگ رسيدند. اسلوبودان كواچ، سرمربى اسبق تيم ملى واليبال ايران 
هم اكنون در رأس تيم هالك بانك بوده و به تازگى قرارداد خود را هم با 
اين تيم تمديد كرده است. وى براى شروع فصل جديد رقابت هاى ليگ 
تركيه خواهان به خدمت گرفتن سيدمحمد موسوى، سرعتى زن تيم 

ملى واليبال ايران شده است. موسوى فصل گذشته در تيم بانك 
سرمايه حضور داشت و با اين تيم توانست عنوان قهرمانى 

ليگ برتر و رقابت هاى جام باشگاه هاى آسيا را 
به دست بياورد.

پشيمانى 
ستاره تكواندوى ايران

تسنيم: سينا بهرامى كه مدتى در تركيب تيم ملى 
تكواندوى آذربايجان حضور داشت، حالا تصميم به بازگشت 

گرفته است. بهرامى گفت: ارتباطم با استاد مهماندوست بسيار 
صميمانه و محترمانه است. اما از دوربودن از خانواده خسته شده ام 

و مى خواهم از آذربايجان برگردم و از اين پس براى ايران بازى 
كنم، اين در حالى است كه تا ده سال ديگر همچنان مى توانم براى 
آذرى ها مسابقه بدهم. تكواندوكار تيم ملى آذربايجان ادامه داد: من 
هيچ مشكلى با تيم ملى آذربايجان ندارم، اما دورى از خانواده اذيتم 

مى كرد به همين دليل تصميم براى بازگشت گرفتم. بهرامى 
گفت: قبل از مسابقات قهرمانى جهان تصميمم را گرفته 

بودم اما حالا مى خواهم آن را انجام بدهم. من تا به 
حال با پرچم آذربايجان از سكوى قهرمانى 

بالا نرفته ام.
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وين رونى كه به تازگى به اورتون بازگشته و چند روز پيش 
تاكيد كرد با اينكه در منچستريونايتد بوده اما در خانه، پيژامه 
ايــن تيم را به تن مى كرده، عكســى از دوران كودكى خود 
منتشر كرده و مى گويد اين اولين پيژامه اورتونى او بوده است!

رامين رضاييان كه اين روزها  در باشگاه اوستند حضور دارد، 
در اينستاگرام خود كليپى از پنالتى خاطره انگيز پرسپوليس 
در مقابل سپاهان كه به طارمى پاس گل داد را منتشر كرده 

و مى گويد هيچوقت آن شب را فراموش نمى كند.

سرور جباروف هافبك ازبكستانى استقلال با انتشار 
عكسى در حاشيه اردوى آبى پوشان در ارمنستان در 
كنار مجتبى جبارى، او را بهترين دوست خود لقب 

داد.

روزبه چشــمى مدافع اســتقلال كه بــه تازگى به جمع 
آبى پوشان بازگشته با انتشار عكسى در كنار مهدى رحمتى 
او را «بهترين» لقب داده است. البته رحمتى نيز در كامنتى 

زير عكس او به ابراز احساسات چشمى پاسخ داده است. 



 جامعه/ مریم احمدی شیروان 
 قتل آتنا اصلانــی، کودک مظلوم 
و بی دفــاع اردبیلی ســبب شــد 
که موضوع پیشــگیری از کــودک آزاری و نحوه 
اطلاع رســانی درباره آن بار دیگــر در جامعه و 

شبکه های اجتماعی مطرح شود. 
در این میان هر یک از گروه های مختلف سعی 
کردند بــا پیوند دادن این اتفــاق به موضوعات 

مختلف آن را از منظر خود واکاوی کنند.
برخی آن را به سند 2030، برخی به بی حجابی 
دختران خردسال و عده ای هم به بی بند و باری 

جوانان و ... مربوط دانستند.

آتناهاییکهقربانیمیشوند
یک مددکار اجتماعــی در توصیف قربانیان این 
رخدادها در جامعــه از آن ها با عنوان »قربانیانی 
که پر شمارند و دردهایی که گاه هیچ وقت درمان 
نمی شــوند« یاد می کند و به خبرنگار ما توضیح 
می دهد: ذهن ما وقتی درگیر این پدیده ها می شود 
که خفاش شب، گرگ های زرد و... بوجود آمده و 
رسانه ای شده اند اما باید دید قبل از بوجود آمدن 
این جنایت ها چه عواملی در این کار دخیل بوده اند. 
علی بنی هاشــمی می گوید: پیــش از وقوع این 
جرایم، باید بدانیم که یک بیماری در ســاختار 
اجتماعی ما همیشــه و مرتب بازتولید می شود. 
زمانی که هزینه بر درآمد ســلطه پیدا می کند، 
شبکه اجتماعی با مسایل بسیار زیادی رو به رو 
می شــود. به طور نمونــه در همین مورد خاص 
می بینیم که پدر آتنا، یک دســتفروش است و 
متجاوز و قاتل، یک مرد رنگرز. بدیهی اســت که 
پدر مقتول شغلی کاذب داشته و در صورت اجازه 
شهرداری، باید رابطه خوبی با مغازه دار برقرار کند 
تا بتواند جلوی مغازه او بساط کند. وجود روابط 
گســترده آتنا و ورود او به ارتباطات پر از تنش، 
بیماری ها و عقده های طبقاتی محصولی جز آنچه 

اتفاق افتاد، ندارد.
این مددکار با اشاره به اینکه برخی مناطق بخاطر 
وجــود فاصله بین درآمــد و هزینه، جرم خیز تر 
هســتند توضیح می دهد: هر چقدر این فاصله 
بیشتر باشــد، محیط آسیب پذیرتر است. وقتی 
دختری کنار پدر دستفروش آمده و به او کمک 
می کند، یعنی اسطوره پدر کمرنگ شده و بافت 
خانواده آســیب پذیر است. در تجاوزی که اتفاق 
افتــاده به خوبی مشــاهده می شــود که فاصله 
طبقاتی بازتولید مشکلات بســیار جدی است.

بنی هاشــمی با تاکید بر اینکه در کشور ضعف 
سیستمی داریم و قوه قضاییه باید بخش جدی 

مســایل را بصورت تحلیلی در نظر داشته باشد 
می گوید: اگر اوضاع به همین صورت پیش برود و 
اقدامی در بهبود شرایط انجام نشود، متاسفانه هر 
روز شاهد آتنا و آتناهایی خواهیم بود که قربانیان 

این بی عدالتی هستند.

بایدورزیدهعملکرد
یک اســتاد حقوق جزا و جُرم شناس نیز درباره 
این اتفاق تلخ به قدس توضیح می دهد: این اتفاق 
و اتفاقاتی از این دست بیانگر این است که باید از 
نظر اجتماعی و در حد کلان نگران باشــیم و به 
عواملی که سبب بروز چنین رفتاری شده بسیار 
تحقیق و توجه کنیم. حجت الاسلام دکتر رضا 
دانشــور ثانی اضافه می کند: به علت گستردگی 
انگیزه های بزهکاری نمی توانیم نظری عام و کلی 
برای آن داشته باشیم، اما آنچه مهم است بحث 
مراقبت و مواظبت از فرزندان تا رسیدن به سنی 
قابل اتکا اســت. پدر و مادرها باید به فرزندان و 
بویژه دختــران، آموزش  بدهند و آن ها را متوجه 

آسیب های محیط اطرافشان کنند.
این اســتاد حقوق جزا می گوید: رسانه ای کردن 
جرم، در علم جرم شناسی در حدی که اضطراب و 
تشویش خاطر در جامعه ایجاد شود، اصلاً توصیه 
نشــده است چرا که به ســلامت روحی و روانی 
جامعه آسیب می زند. باید در بیان وقایع اجتماعی 
بسیار ورزیده عمل کرد و در این مورد خاص باید 

به آموزش اولیا و بعد فرزندان بسیار توجه کرد.

درحوزهاجتماعیشکستخوردهایم
یک اســتاد جامعه شناســی نیز با بیــان بروز 
واکنش های متفاوت جامعه نسبت به این اتفاق 
دردناک به خبرنــگار ما می گوید: این واکنش ها 
مختصات جامعه مان را در نقشه اجتماعی نشان 
می دهد. گفتمان اول مبنی بر رویکرد سنتی و با 
نگاه به آموزه های دینی است که اشکال کار را در 
بی حجابی و بی بند و باری جامعه جســت و جو 
می کند. در این نگاه الِمان های تصویری و بصری 
زیادی برای ورود مردان به کارهای اینچنین وجود 
دارد و گفتمانــی دیگر که بیان می کند اتفاق به 

سبب همان نگاه ســنتی و بنیادی اتفاق افتاده 
است. چرا که بســیاری از آزادی ها در دسترس 
افراد نیست و آن ها نمی توانند از مجراهای قانونی 
و عرفی نیازهای خــود را دنبال کنند، به خلاف 

کشیده می شوند.
دکتر داروین صبوری در تحلیل این دو نگاه بیان 
می کند: به عنوان یک جامعه شناس هیچکدام از 
این دو دیدگاه را قبول نــدارم. چرا که دو طرف 
قضیه بیش از آنکه جامعه شناختی یا اجتماعی 
باشد، سیاسی است و نشان از شکاف جامعه دارد.
وی می افزاید: مســایل جامعه شناسی به شدت 
به هم پیوســته بوده و درگیر هم هستند و برای 
اینکه یک پدیده اجتماعی را پیگیری کنیم، باید 
میدان های دیگر را جســت و جو کنیم. میدان 
اقتصاد، سیاســت، دین، خانــواده و... آموزش و 
پرورش، رسانه ها و... هر کدام از مواردی هستند 

که نیاز به بررسی و توجه ویژه دارند.
این اســتاد جامعه شناســی می گویــد: به طور 
خلاصه می توانم بگویــم در میدان ها و نهادهای 
متعدد اجتماعی شکست خورده ایم و این شکست 
یکســری پیامدها و ویترین هایــی برای دیدن 

ابعادش دارد. 

مجازاتقاتلپایانکارنیست
صبوری به عکس العمل های شدید مردم در شهر 
و فضاهای مجازی اشــاره کرده و می افزاید: این 
حجم از توجه بسیار خوب و مثبت است و نشان 

از حساســیت جامعه نسبت به ظلم و تعدی روا 
شده به کودکان دارد. به نظر من آگاهی اجتماعی 
فوق العاده ای شکل گرفته که هنوز در مسیر خود 

کانالیزه نشده است.
این استاد جامعه شناسی در ادامه می گوید: وقتی 
تمام مطالبــات و کنش های اجتماعی، محاکمه 
کردن قاتل و اشد مجازات برای او را می خواهند 
از نظر جامعه شناختی یک قدم به عقب برداشتن 
است. چرا که در یک واکنش احساسی به دنبال 
پاک کردن صورت مسئله هستیم. مسئولانی که 
در بین مردم قول می دهند که قاتل را به اشــد 
مجازات می رســانند، یعنی تصور می کنند که با 
سنگسار کردن قاتل و مجازات کردن او، مشکلات 

اجتماعی را سنگسار یا مجازات می کنند.
صبوری به تحقیقات صورت گرفته اشاره کرده و 
اضافه می کند: در تحقیقات صورت گرفته درصد 
بالایــی از افــرادی که به آزار جنســی کودکان 
می پردازند خودشان در کودکی مورد آزار و اذیت 
قرار گرفته اند و این چرخه معیوب و عدم نظارت 
را نشان می دهد. چرا که آموزش های جنسی در 
خانواده ها نداریم و حتی برخی از پدرها و مادرها 
نمی دانند چطور به پرسش ها و کنجکاوی جنسی 

کودکان پاسخ دهند.

لایحهحمایتازکودکانهمچنانمعطل
ماندهاست

به دلیل خلأهای قانونی موجود در زمینه حقوق 
کودکان، قوه قضائیه لایحه ای با عنوان حمایت از 
کودکان و نوجوانان در سال 88 تقدیم دولت کرده 
است. لایحه ای که پس از گذشت حدود 8 سال 

همچنان در مجلس جا خوش کرده است.
یک عضو کمیســیون قضایی مجلس در تشریح 
ایــن موضوع به خبرنــگار ما می گویــد: وجود 
مجموعــه ای از عوامل و آســیب ها در کنار هم 
منجر به بروز حادثه ای مانند آتنا و آتناها می شود. 
مجموعه ای که بــرای خاتمه دادن به آن نیاز به 
کار فرهنگی،امنیتی، آموزشی، حقوقی و... دیده 

می شود. 
جلیل رحیمی جهان آبــادی، اضافه می کند: در 
همین راســتا کمیسیون قضایی که وظیفه اجرا 
و تصویــب طرح ها و لوایح را در دســت دارد، در 
حال بررســی لایحه حمایت از حقوق کودکان و 
نوجوانان است که مواد اندکی از این لایحه باقی 
مانده و بررسی آن در چند جلسه به اتمام می رسد. 
رحیمی به این اتفاق تلخ اشاره کرده و می گوید: 
با توجــه به آثار و تبعات این حادثه ناگوار تلاش 

می کنیم رسیدگی به این لایحه تسریع شود.

تحلیل کارشناسان از حاشیه های یک اتفاق در گفت وگو با قدس
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جامعه

آنچه می خوانید :
دیروز »ستایش«، امروز »آتنا« و ...

این وقایع ناگوار تلنگری اســت هرچند 
پــر تکرار بــر افکار عمومی که ســاختار 
اجتماعــی را وادار می کند تا نســبت به 
باز شناســی نقش محیــط و اجتمــاع در 
چرایی تحقق چنین جنایت های دردناکی 

تعمیق بیشتری داشته باشد.
بی شــک بــرای ریشــه کن کــردن ایــن 
آسیب ها در جامعه به دلیل آثار مخربی 
که بر ســامت اجتماع دارند، اولویت بر 

پیشگیری و آموزش است

 1800 تومان مالیات بر ارزش افزوده
 یک ظرف کوبیده

معمولاً در هر کشــوری گرانی ســال به ســال انجام می شــود، 
خوشــبختانه در کشــور ما این روال هر از چند ماه اســت. از آن 
می ترســم که صادرات خواربار به کشور قطر که این روزها دست 
توسل به سوی همسایه ایرانی خود دراز کرده است، باب جدیدی 
به نام صدور مایحتاج به کشــور دوســت و بــرادر قطر را هم در 

سرفصل گران کردن های متوالی باز کند.
می گویند، کریم خان زند هر روز نرخ ارزاق را می پرسید و مراقبت 
می کرد به مــردم اجحاف نشــود، اکنون هم در کتاب »رســتم 
التواریخ« تمام آن فهرســت نرخ ها از گندم و جو و برنج و گوشت 
و لبنیــات تا ماش و نخود و لوبیا و حتــی قیمت هر کیلو مس و 

آهن موجود است.
مدتی اســت، در ایران رسم شده سر هر سال قیمت ها 20 درصد 
افزایش می یابد که می گویند متناســب با تورم اســت. امسال در 
پایان ماه رمضان نرخ ها را افزایش دادند. پیش از ماه رمضان قیمت 
چلوکباب کوبیده زعفرانی تک ســیخ 110 هزار ریال و دو سیخه 
180 هــزار ریال بود، پس از ماه رمضــان دیدم )180 هزار ریال( 
شــده )200 هزار ریــال( و جالب تر اینکه 18 هــزار و 540 ریال 
هم دولت محترم بابت مالیات بر ارزش افزوده بر آن افزوده است.

بــا کرایه حمل 1500 تومان و ظرف آلومینیوم 600 تومانی بهای 
یک چلوکباب کوبیده به 239000 ریال رســید، گویا 540 ریال 

هم تخفیف داده بودند!
این چلوکبابی محله ما که چهل ســال است مشتری اش هستیم 
مرد خداپرست، مسلمان ، نجیب و براستی کاسب حبیب الله است. 
طی این چهل ســال مشــتری بودن، از او که یک پسرش هم در 
جنگ تحمیلی شــهید شده جز درستکاری و شریف بودن چیزی 
ندیده ایم غذایش گوارا و سالم است و از دست آشپزها و کباب پزها 
و چلوپزها و پلوپزهایش هنر می بارد. بهای برنج و گوشــت و کره 
گران شده است. حق با اوست که 18 هزار تومان را 2000 تومان 
گران کند امــا، دولت چرا بر ظرف چلوکبــاب کوبیده مالیات بر 

ارزش افزوده می بندد؟
حاجی مرد ســالم و امانتداری است. من مطمئن هستم این یک 
رقم 18 هزار و 540 ریال را به حســاب دولت می ریزد، اما دولتی 
که مثل عقاب دیدگانش پرواز پشــه را در دور دســت تشخیص 
می دهد و از چلوکبابی و شــله پزی و آش شله قلمکارپزی و پیتزا 
و همبرگر فروشــی مالیات بر ارزش افزوده می ســتاند، چرا بانک 
مرکــزی اش و بانک هایش نمــی توانند از بدهــکاران چند هزار 

میلیارد تومانی بدهی های معوقه بانکی شان را بازپس گیرند؟
چقدر پسندیده است به جای دریافت مالیات بر ارزش افزوده یک 
کاسه کله پاچه و سیراب شیردون و چلوکباب کوبیده و چلوخورش 
بادمجان، دولت عده ای وکیل حقوقی کار کشته خارجی بی طرف 
)مثلًا از ســوئد و دانمارک و هلند و فرانسه و اسپانیا( یا ایرانی کار 
کشــته اســتخدام کند که این قدر دادگاه های آمریکا پول ایران 
را به اتباع خودشــان بذل و بخشــش نکنند و البته در داخل هم 
رئیس کل بانک مرکزی در کمال صراحت اســامی بدهکاران ارقام 
چند هزار میلیارد تومانی را در فهرســتی آن هم نه تنها به امضای 
خودش، بلکه به امضای یک هیئت از کارشناسان حقوقی- بانکی 
سوگند خورده انتشار دهد و خیال مردم را آسوده کند که ایشان و 
بانک مرکزی با هیچ کس و هیچ مقام بده بستان ندارند. شما نگاه 
کنید در همان دیار کافرســتان آمریکا، قضات و مقام های رسمی 
بــا ترامپ و خانواده اش و هر فرد گردن کلفت سوءاســتفاده چی 

چگونه رفتار می کنند.
ملاحظــه کردید، ایوانکا دختر ترامپ را بــه اتهام کپی برداری از 
کفش پاشــنه بلند یــک کمپانی ایتالیایی به دادگاه کشــاندند و 
احتمــالاً جرایم گزافی بر او و شــرکت بوتیــک لباس و کفش او 

خواهند بست.
به جای چلوکبابی و ساندویچ فروشی، یقه گردن کلفت را بگیرید. 
راســتی چرا مجوز واردات آب معدنی 20 هزار تومانی فرانســه را 

می دهید؟

وزیر بهداشت مطرح کرد
طلب 10 ماهه بیمارستان ها از تأمین اجتماعی

ایســنا: وزیر بهداشــت با بیان اینکه بیمه ها در بحث پرداخت 
نکردن مطالبات بیمارستان ها به نوعی گروکشی کردند، گفت: دو 
 مشکل عمده حوزه ســلامت تولیت یکپارچه و ایجاد منابع پایدار

 است.
دکتر سید حســن هاشــمی تصریح کرد:عدم پرداخت مطالبات 
بیمارســتان ها از سوی بیمه ها نوعی گروکشی بود و آن ها گفتند 
چــون دولت طلب مــا را نداده، ما هم مطالبات بیمارســتان ها را 

پرداخت نمی کنیم.
 این در حالیســت که ما در حوزه ســلامت با فرد فرد مردم سر و 
کار داریم و نزدیک به 10 ماه اســت که مطالبات مان را پرداخت 
نکردیم. در عین حال تعداد زیادی از بیمارســتان ها در کشور در 
اختیار شرکای ما مانند سازمان تامین اجتماعی، نیروهای مسلح، 
بنیاد شــهید و ... هســتند و اگر تولیت یکپارچه نباشد هر یک از 
اینها مســیر دلخواه خودشان را دنبال می کنند که به نفع تصمیم 

سازی ها نیست.

یادداشت های ساعت 25

خبر

جامعه- محبوبه علی پور: شــگردهای کارفرمایان برای 
ترغیب کارگران به اســتفاده از بیمه بیکاری، فشار مضاعفی 

را به سازمان تأمین اجتماعی تحمیل می کند.
دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با بیان این 
مطلب در گفت و گو با خبرنگار ما می گوید: در حوزه روابط 
کارگران و کارفرمایان قوانین مترقی  و کارآمدی وجود دارد، 
اما چنانچه هرکدام از بندهای قانونی اجرا نشود و یا بدرستی 
اجرا نشود؛ فشار مضاعفی بر این سازمان تحمیل می شود که 

به طور طبیعی چالش هایی درپی خواهد داشت. 

قراردادهایموقت
هادی ابوی می افزاید: وضعیت دریافت حق بیمه از کارگران 
شــاغل به روشنی مشخص نیســت. به طوری که شاهدیم 
وضعیت کارگری که به عنوان کارگر دائم و در قالب تعهدات 
مشــاغل دائم ســازمان تأمین اجتماعی تعریف شــده، اما 
قراردادش با کارفرما به صورت موقت بســته می شود.به این 
ترتیــب پس از اتمام زمان قرارداد یادشــده به جای آنکه از 
تجربه و مهارت کارگر استفاده شود، وی از این مجموعه اخراج 
می گردد، ولی از همین محل بیمه بیکاری دریافت می کند.

البته نســبت به دریافت بیمه بیکاری در شرایط خاص که 
کارگر مستأصل مانده ایرادی وجود ندارد؛ چرا که در فهرست 
بیمه کارگران بنا بر قانون سه درصد از پرداخت حق بیمه ها به 
بیمه بیکاری مربوط می شود، اما پرداخت بیمه بیکاری برای 
کارگرانی که قرارداد موقت داشته اند و کارفرما اخراج کرده، 
باعث کاهش منابع و بروز چالش در دیگر عرصه های حمایتی 
ســازمان تأمین اجتماعی  می شود. همچنین اگر کارگر در 
چارچوب ضوابط مشاغل دائم کار کند، به طورکلی از حمایت 

ها و مراقبت های بیشتری برخوردار خواهد بود. 

آمارمیزانمقرریبگیرانرانداریم
وی ادامه می دهد:گرچه آمار روشنی از میزان مقرری بگیران 
بیمه بیکاری ندارم، اما بنا بر تحقیقات انجام شده باید گفت 
که از جمعیت کارگرانی که در یک محل ثابت و سابقه فعالیت 
بیشتری داشته اند، کمتر از  پنج درصد مایل به دریافت این 
حقوق بوده اند.به تعبیر دیگر بیشترین افراد متقاضی دریافت 
بیمه بیکاری کارگران پاره وقت و دارای ســوابق کاری اندک 

هستند. 
 ابوی تأکید می کند: از دیگر قوانینی که در ســال های اخیر 

از ســوی کارفرمایان مورد سوء استفاده قرار می گیرد، باید 
به بند 3 سیاست های جمعیتی ابلاغی رهبر معظم انقلاب 
و بخشــنامه وزارت کار در راستای اجرای صحیح تبصره 2 
ماده 3 قانون ترویج تغذیه با شیر مادر اشاره کرد که مطابق 
آن برای حفظ امنیت شغلی مادران پس از مرخصی زایمان 
و در حین شــیردهی، اخراج زنان کارگر اعم از هر تعهد کار 
نظیــر قرارداد مدت موقت، کارمعین و یا قرارداد دائم در ایام 
مرخصی زایمان و دوران شیردهی تا پایان دو سالگی کودک 
ممنوع اســت. درحالی که  به وفور شــاهدیم کارفرمایان به 
کارگران زن پیشنهاد می کنند استعفایی نوشته و سپس بیمه 
بیکاری دریافت کنند.درحالــی که این بانوان کارگر مطابق 
قانون و با هر میزان ســابقه کار  نمی توانند از بیمه بیکاری 

استفاده کنند.  

چراکلاسبرگزارنمیشود
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران می افزاید: 
گرچه متولیــان حوزه کارگری از چالش های یادشــده در 
ســازمان تأمین اجتماعی مطلع هستند و نظارت هایی نیز 
صورت می گیرد، اما به دلایلی همانند اجرایی نشدن قانون، 
نبود سیســتم نظارتی مطلوب و البته تعداد ناکافی بازرسان   
کاستی هایی مشهود است. چنان که در مقوله ضوابط دریافت 
بیمه بیکاری نیز تأکید شــده ؛کارگری که از بیمه بیکاری 
اســتفاده می کند، باید در کلاس های مهارت افزایی شرکت 
کند. این درحالی است که به دلیل گستردگی متقاضیان بیمه 

بیکاری در واقع کلاسی برای آن ها تشکیل نمی شود و نظارتی 
نیز بر آن نمی شــود. ناگفته نماند که در مواردی نیز امکان 
فشارهای قانونی از سوی دستگاه های ذی ربط برای اجرای 
قانون وجود ندارد، چنان که اگر سازمان تأمین اجتماعی به 
دریافت کنندگان بیمه بیکاری به اشکال مختلف سختگیری 
کند؛ هیاهو ایجاد شده و حتی بحث به امور جناحی می کشد. 
از همین رو پیشــنهاد می شــود این مجموعه از شایبه های 
سیاسی و جناحی دوربماند. بنابر این ضروری است ساختار 
فعلی تغییر کند. به گونه ای کــه دربحث مدیریتی آن باید 
نقش نمایندگانی از کارگران و کارفرمایان پررنگ تر شــود. 
بدنه نظارتی براین سازمان نیز از میان ذی نفعان تعیین شود.
این درحالی است که امروزه سیستم سازمان تأمین اجتماعی 
باوجــود آنکه به ذات ماهیتی دولتی ندارد، اما با دســتور و 

نظارت دولت شکل می گیرد. 

دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران در گفت و گو با قدس تشریح کرد

سوء استفاده کارفرمایان از بیمه بیکاری کارگران

 سازمان جهانی بهداشت مطرح کردسخنگوی سازمان انتقال خون ایران عنوان کرد: سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر: یک مدیر وزارت آموزش و پرورش مطرح کرد

گلایه از صدا و سیما برای تبلیغ 
کلاس های کنکور

۲۴سالگی؛ متوسط سن شروع 
مصرف موادمخدر در کشور 

 تکذیب واردات خون 
به کشور

 هشدار درباره شیوع وبا 
در حج امسال

فارس:مدیرکل دفتر آموزش متوسطه اول وزارت آموزش و 
پرورش با انتقاد از برنامه های تبلیغ کنکور صدا و سیما گفت: 
رسانه ملی تا کنون چند برنامه برای تبیین و تبلیغ رشته های 

فنی و حرفه ای و کاردانش ساخته است؟
عظیم محبی، مدیرکل دفتر آموزش متوســطه اول وزارت 
آموزش و پرورش در برنامه پرسشــگر با بیان اینکه آموزش 
و پرورش بــا بودجه ای که در اختیار دارد، توان نوســازی 
هنرستان ها را ندارد، خاطرنشــان کرد: اگر قرار است تورم 
دانش آموزان در رشــته علوم تجربی کاســته شــود، باید 
هنرســتان ها نوسازی و تجهیز شوند و رابطه بین اشتغال و 

تحصیل ایجاد شود.
وی عنوان کرد: رسانه ملی به جای تبلیغ کنکور و کلاس های 
رنگارنگ آن، چند برنامه برای تبیین و تبلیغ رشته های فنی 
و حرفه ای و کاردانش ســاخته است؟ در حالی که یکی از 
ارکان تربیت، صدا و سیماست.محبی با انتقاد از قانون برنامه 
ششــم گفت: کاش این برنامه الزام های رسیدن آموزش و 
پرورش به رقم 48 درصد حضور دانش آموز در رشته فنی و 

حرفه ای و کاردانش را مشخص می کرد. 

خانه ملت: سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر درخصوص 
کاهش ســن اعتیاد و مصرف مواد مخدر درکشــور،گفت: 
متوسط شروع سن مصرف مواد مخدر درکشور طبق بررسی 
های به عمل آمده حدود 24 سال است، البته تعدادی درسن 
پایین تر مواد مخدر را مصرف کرده و تعدادی درسنین بالاتر 
معتاد شدند؛ اما براساس آخرین طرح ارزیابی سوء مصرف 
مواد درسال 94 ،حکایت از شروع مصرف مواد مخدر متوسط 

از سن 24 سالگی دارد.
پرویز افشار با اشاره به اینکه آمار مطرح شده به طورکلی در 
تمام کشور است،افزود: اما کار تحلیلی جزیی برای تشخیص 
تفاوت سن شــروع مصرف مواد مخدر میان زنان و مردان 
انجام نشده اســت، بنابراین آمارهای بدست آمده درمیان 

تمامی معتادان در کل کشور است.
وی افزود: نمی توان عملکرد دستگاه ها را درخصوص مبارزه 
بامواد مخدرموفقیت آمیز ندانســت؛ بنابراین طبق حداکثر 
امکانات نظام های دولتی، اقدام ها قابل است؛ البته اگر تنها 
به اقدام های دولتی در راســتای مبارزه با مواد مخدر اکتفا 

شود؛ نمی توان خیلی به کاهش اعتیاد امیدواربود.

تسنیم: سخنگوی ســازمان انتقال خون ایران علت عدم 
واردات خون به کشور را توضیح داد.

بشیر حاجی بیگی، ضمن تکذیب برخی اخبار درباره واردات 
خون به کشور اظهار داشت: به دلیل مسایل اپیدمیولوژیک 
خاص هر کشــور، واردات و صادرات خون در همه کشورها 
ممنوع اســت.وی اظهار داشت: متأســفانه سال  هاست که 
این خبر توســط مرکز آمار گمرک اعلام می  شود و هر بار 
توضیحات مفصل سازمان انتقال خون ایران در این خصوص 
در رسانه ها درج می شود. ما از گمرک به دلیل انتشار اخبار 

نادرست در این زمینه گلایه  مندیم.
وی افزود: این آمار شاید مربوط به واردات کیسه  های خالی 
خون  گیری است و یا درباره خون  هایی است که برای کشت 
میکروب و استفاده در آزمایشگاه  های تشخیص طبی استفاده 
می  شوند. وی گفت: هر از چند گاهی شایبه های بی اساسی 
در این باره در برخی رســانه  های مجــازی و مکتوب درج 
می  شود. به اطلاع می رســاند که از نظر پزشکی و به دلیل 
مسایل اپیدمیولوژیک خاص هر کشور جا به جایی خون از 

یک نقطه جهان به یک نقطه دیگر ممنوع است.

ایسنا: سازمان جهانی بهداشت هشــدار داد، شیوع وبا در 
یمن می تواند به مراسم سالانه حج که در ماه سپتامبر برگزار 

می شود نیز تسری یابد.
به گزارش المنار، سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد از میان 
2 تا 4 میلیون نفری که هر ساله برای انجام فریضه حج به 
عربستان می روند، بین 1.5 تا 2 میلیون نفر خارجی هستند 
و همین امر خطر شیوع بیماری هایی چون تب دنگی، تب 
زرد، ویروس زیکا و بیماری هایی چــون وبا را افزایش داده 
است.»دومنیک لاگروس«، متخصص بیماری وبا در سازمان 
جهانی بهداشــت گفت: در چند سال اخیر نظارت جدی و 
انجام تســت های تخصصی سریع به عدم شیوع بیماری وبا 
در ایام حج کمک کرده است. البته فراموش نکنید ما تنها از 
احتمال شیوع وبا از کشور یمن صحبت می کنیم، در حالی 
که در مراسم حج زائران از سایر کشورها نیز حضور خواهند 

داشت.
وبا که به اسهال شدید و کم آبی در بدن بیمار منجر می شود، 
از طریق آب آشامیدنی آلوده انتقال می یابد و در 15 درصد 
از مواردی که درمانی دریافت نمی کنند، به مرگ می انجامد.

*خسرو معتضد
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